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Vážení a milí spoluobčané,
dovolte mi, abych Vás v tento 

adventní čas srdečně pozdravil 
jako nově zvolený starosta naší 
obce. Nejdříve chci poděkovat za 
projevenou důvěru jak voličům, 
tak i ustavujícímu zastupitelstvu. 
Velmi si vážím možnosti vyko-
návat tuto funkci a mojí snahou 
bude Vaši důvěru nezklamat. Zá-
roveň mi dovolte, abych poděkoval 
odstupujícímu vedení obce a za-
stupitelům za práci, kterou pro 
Ratíškovice vykonali. 

Do nového roku všichni vchází-
me s určitým očekáváním, mnoha 
plány a někteří i s předsevzetími. 
Co však nový rok přinese, nikdo 

z nás stále s jistotou neví. Sám 
za sebe mohu říct, že mně uply-
nulý rok přichystal nemálo změn 
a také pootočil kurz mé cesty. 
Rovněž všichni dobře víme, jaké 
strasti tento rok přinesl celé naší 
společnosti.

Přeji Vám, abyste poslední dny 
letošního roku prožili ve zdraví 
a v kruhu svých nejbližších. Přeji 
nám všem, ať konec roku může-
me strávit v klidu a míru. Stejně 
tak nezapomínejme na ty, kteří 
to štěstí nemají. Do nového roku 
Vám všem přeji hodně štěstí, zdra-
ví, lásky a spokojenosti.

Na setkání s Vámi se těší
Martin Šupálek, starosta obce
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Rada obce...OBEC

Rada obce č. 107
ze dne 20. října 2022

Rada obce:
- vzala na vědomí výpověď žada-
tele k nájmu bytu č. 11 v bytovém 
domě Ulička 1435 a schválila při-
dělení bytu novému uchazeči,
- vzala na vědomí výpověď ža-
datele k nájmu bytu č. 15 v DPS  
k 31. 10. 2022 
a schválila přidělení bytu od  
1. 11. 2022 nové uchazečce,
- souhlasila s výměnou el. spo-
ráku v bytovém domě Ulička 101 
Ratíškovice, byt č. 203, od elek-
troservisu pana Mariana Baláže 
z Hodonína v ceně 8 500 Kč vč. 
DPH,
- souhlasila s nákupem a instala-
cí plynového kondenzačního kotle 
pro DPS u firmy Miroslav Hřebač-
ka, Ratíškovice, IČ 61748170, za 
cenu 63 000 Kč vč. DPH,
- souhlasila s objednávkou na za-
jištění inženýrské činnosti sou-
visející s vydáním kolaudačního 
souhlasu na stavbu „Oprava po-
jízdného chodníku v ul. Baťovka, 
Ratíškovice" za cenu 13 000 Kč od 
Ing. Bedřicha Jurčeky, Milotice,
- souhlasila s objednáním 6 kusů 
nouzového osvětlení včetně mon-
táže na knihovně za cenu 9 547 
Kč vč. DPH u firmy Stokláska, Ra-
tíškovice,
- schválila rozpočtové opatření 
1/2022 ZŠ a MŠ Ratíškovice, pří-
spěvková organizace,
- vzala na vědomí informace o od-
mítnutí společnosti Všeobecný 
lékař s.r.o. provozovat ordinaci 
praktického lékaře v Ratíškovi-
cích. Rada vzala na vědomí do-
poručení požádat Všeobecnou 
zdravotní pojišťovnu o udělení 
smlouvy pro nového praktického 
lékaře v obvodu Ratíškovice,
- schválila zveřejnění majetko-
právního záměru na pronájem ne-
bytových prostor – ordinace prak-
tického lékaře v budově DPS od  
1. 2. 2023,
- souhlasila s vybudováním dřevě-
ného pamětního sloupu – tornádo 
2021, předpokládané náklady – 
30 000 Kč,
- souhlasila se zvýšením cen 
vstupného na krytém plaveckém 
bazénu od 1. 1. 2023.

Rada obce č. 1
ze dne 1. listopadu 2022

- zřídila komisi stavební, ko-
misi životního prostředí, komi-
si sociální, komisi informační 
– redakční radu Zvonu a komisi 
kulturní a cestovního ruchu. Dále 
jmenovala předsedy a členy těchto  
komisí,
- delegovala za obec Ratíškovice, 
v souladu se stanovami Mikrore-
gionu Hodonínsko – dobrovolného 
svazku obcí a v souladu se záko-
nem č. 128/2000 Sb., o obcích, 
Ing. Martina Šupálka do shro-
máždění členských obcí Mikrore-
gionu Hodonínsko – dobrovolného 
svazku obcí, a to na dobu neurči-
tou od 1. 11. 2022,
- delegovala za obec Ratíškovice, 
v souladu se stanovami Mikrore-
gionu Hodonínsko – dobrovolného 
svazku obcí a v souladu se záko-
nem č. 128/2000 Sb., Ing. Josefa 
Uhlíka, do dozorčí rady Mikrore-
gionu Hodonínsko – dobrovolného 
svazku obcí,
- delegovala za obec Ratíškovice, 
v souladu se stanovami Mikrore-
gionu Nový Dvůr – dobrovolného 
svazku obcí a v souladu se záko-
nem č. 128/2000 Sb., o obcích, 
Ing. Martina Šupálka, do shro-
máždění členských obcí Mikrore-
gionu Nový Dvůr – dobrovolného 
svazku obcí,
- delegovala za obec Ratíškovice, 
v souladu se stanovami Mikrore-
gionu Nový Dvůr – dobrovolného 
svazku obcí a v souladu se záko-
nem č. 128/2000 Sb., o obcích, 
Ing. Josefa Uhlíka do Dozorčí rady 
Mikroregionu Nový Dvůr - dobro-
volného svazku obcí,
- vzala na vědomí, že se PhDr. Ra-
dim Šťastný vzdal funkce jednate-
le společnosti Baník Ratíškovice, 
s.r.o.,
- jmenovala Ing. Martina Šupálka 
do funkce jednatele společnosti 
Baník Ratíškovice, s.r.o., 
- delegovala Ing. Martina Šupálka 
jako zástupce obce Ratíškovice na 
valné hromady společenství BJ, 
Polní 938, Ratíškovice,
- delegovala Ing. Josefa Uhlíka 
jako člena představenstva bytové-
ho družstva Ratíškovice Rabyd,

- souhlasila se změnou v perso-
nálním obsazení povodňové komi-
se: předseda Ing. Martin Šupálek, 
místopředseda Ing. Josef Uhlík 
a členové Mgr. Jana Koplíková 
(Baník Ratíškovice s.r.o.), Oskar 
Maleček (sběrný dvůr – požár-
ní preventista), Ivan Vlasák (ve-
litel JSDH), PhDr. Mgr. Bc. Josef  
Hanák (ředitel ZŠ a MŠ), Tomáš 
Foltýn (obecní policie),
- pověřila přijímáním projevu 
vůle snoubenců, že spolu vstupují 
do manželství, pro volební obdo-
bí 2022–2026 členy zastupitel-
stva obce: Ing. Martina Šupálka, 
Ing. Josefa Uhlíka, Ing. Radima  
Slezara, Bc. Filipa Kundratu,  
Mgr. Filipa Zdražila a Annu  
Foltýnovou DiS,
- zřídila sociálně-administrativní 
službu v kanceláři č. 14 v budově 
Obecního úřadu Ratíškovice, kte-
rou bude poskytovat pracovnice 
Úřadu práce Hodonín, Bc. Nikola 
Bajová, pro občany bezplatně. 

 Rada obce č. 2
ze dne 15. listopadu 2022

Rada obce:
- vzala na vědomí návrh rozpočtu 
obce na rok 2023. Zabývala se pří-
pravou rozpočtu, předpokládanou 
výší příjmů a mandatorních výda-
jů, dále možnými investicemi pro 
rok 2023,
- zrušila veřejnou zakázku malé-
ho rozsahu „Ratíškovice–rekon-
strukce MK ul. Zelničky“. Dále 
žádá firmu PMCS s.r.o., Lanžhot-
ská 3448/2, 690 02 Břeclav o no-
vou cenovou nabídku na veřejnou 
zakázku malého rozsahu „Ra-
tíškovice – rekonstrukce MK ul.  
Zelničky“,
- souhlasila s rozšířením sběr-
ných míst v obci na tříděný odpad 
o místo u bytového domu 1435 
v ulici Zelničky,
- souhlasila s pronájmem cvičeb-
ny v Obecní knihovně Ratíškovi-
ce ve dnech 12. 11.–13. 11. 2022  
Jitce Pribišové, nájemné dle plat-
ného ceníku,
-  souh las i l a  s  pro jek tovou  
dokumentací a přemístěním  
zastávky BUS v ulici Rohatecká,
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- souhlasila s projektovou doku-
mentací a přemístěním zastávky 
BUS v ulici Dědina,
- souhlasila s návrhem pořízení 
změny územního plánu na zá-
kladě návrhu společnosti CZECH 
PROJECTS s.r.o., Hodonín, na ná-
klady žadatele,
- vzala na vědomí výpověď nájem-
nice bytu č. 15 v DPS k 30. 11. 
2022 a schválila přidělení bytu od 
1. 12. 2022 nové uchazečce o byt,
- vzala na vědomí výpověď nájem-
nice bytu č. 304 v bytovém domě 
Ulička 101 k 30. 11. 2022 a sou-
hlasila s přidělením bytu č. 304 
od 1. 12. 2022 novému žadateli 
o byt,
- souhlasila s vyhlášením výbě-
rového řízení na referenta majet-
kové správy Baníku Ratíškovice 
na úvazek 40 hod./týden. Termín 
vyvěšení od 18. 11. 2022 do 1. 12. 
2022. Nástup možný od 1. 1. 2023.

Rada obce č. 3 ze dne 
29. listopadu 2022

Rada obce:
- schválila program zasedání za-
stupitelstva č. 2, které se bude  
konat 19. prosince 2022 v 17:00 
na spolkovém domě,
- vzala na vědomí návrh rozpočtu 

obce na rok 2023, který bude 
zveřejněn na úřední desce od 
1. 12. 2022,
- schválila uzavření smlouvy 
s Mgr. Pavlem Jurečkou, Hodonín, 
na poskytování právních služeb 
na rok 2023 - paušální měsíční 
odměna 20 000 Kč,
- souhlasila s podpisem smlou-
vy mezi obcí Ratíškovice a Ing.  
Lubomírem Motlem o daňovém 
poradenství a zastupování ve vě-
cech daní na rok 2023. Paušální 
odměna 4 000 Kč za podání da-
ňového přiznání do 31. 03. 2023,
- schválila uzavření Dodatku  
č. 1 ke smlouvě o dílo č. 202201 
na rekonstrukci památníku  
II. světové války mezi obcí Ra-
tíškovice a Martinem Žádníkem,  
Veselí nad Moravou, kde došlo 
k navýšení ceny o 150 000 Kč vč. 
DPH,
- schválila uzavření Dodatku  
č. 1 k pojistné smlouvě mezi obcí 
Ratíškovice a pojišťovnou Koo-
perativa pojišťovna, a.s., Vienna 
Insurance Group, Praha, kterým 
se připojišťuje bytový dům Ulička 
1435 v hodnotě 60 000 000 Kč. 
Celková pojistná částka pro pojiš-
těné nemovité objekty se navyšuje 
na 464 035 000 Kč, 
- aktualizovala Statut fondu  

rozvoje bydlení, který bude před-
ložen zastupitelstvu ke schválení,
- souhlasila s objednávkou na  
organizaci a administraci opako-
vaného výběrového řízení pro akci 
„Ratíškovice, ulice Zelničky – ko-
munikace", pro PMCS, s.r.o., Břec-
lav, za cenu 19 965 Kč vč. DPH 
a oslovení vybraných společností,
- schválila zadávací dokumentaci 
na veřejnou zakázku malého roz-
sahu "Ratíškovice, ulice Zelničky 
– komunikace", jmenovala členy 
a náhradníky hodnotící komise. 
Hodnotící komise rovněž provede 
úkony spojené s otevíráním obá-
lek s doručenými nabídkami,
- souhlasila s nákupem noteboo-
ku DELL VOSTRO 3510 v ceně  
18 880 Kč bez DPH a programo-
vého vybavení (Microsoft Office) 
v ceně 5 190 Kč bez DPH/1 licence 
pro starostu obce od společnosti 
COMIMPEX spol. s r.o., Brno,
- schválila objednání vertikál-
ních žaluzií do kanceláře staros-
ty a místostarosty od firmy Pří-
kaský Lukáš, Ratíškovice, za cenu  
16 800 Kč vč. DPH. 

Ing. Josef Uhlík, 
místostarosta obce

VZPOMÍNKA

V našich srdcích zůstáváš, příteli
Zemřel Michal Rozum. Zpráva, 

které jsme zpočátku odmíta-
li uvěřit a která nás poté zdrtila 
a rozplakala.

Michala zdobi la vstř ícnost 
a ochota nabídnout pomocnou 
ruku vždy, když bylo zapotřebí. 
Byl skromný, vlídný, usměvavý. 
Výborný společník. Takového jsme 
ho poznali a takový zůstane v na-
šich srdcích.

Je vždycky bolestivé, když na-
vždy odejde dobrý člověk, u mla-
dých lidí to platí dvojnásob. Micha-
lovi bylo pouhých 42 let. Myslíme 
na jeho rodinu. Ženu, děti, rodiče.

Bylo nám ctí, příteli, a moc 
nás mrzí, že jsme ztratili možnost 
strávit s Tebou více času.

Členové sdružení Živé Ratíškovice
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Z OBCE Památník obětem II. světové
války je obnovenV Den válečných veteránů 

11. 11. 2022 byl před kostelem 
sv. Cyrila a Metoděje slavnost-
ně požehnán otcem Jiřím Čeka-
lem nově vybudovaný památník  
II. světové války. Malou slavnost 
ozdobil vystoupením Slovácký 
mužský pěvecký sbor pod vede-
ním Petra Kotáska.

Původní památník byl vyho-
toven po válce. V naší kronice se 
o této události píše: „V neděli 23. 
října 1948 byl odhalen nový po-
mník obětem druhé světové vál-
ky v parku před farou. Při této 
slavnosti zazpíval místní pěvecký 
sbor. Po něm promluvil předseda 
MNV Jan Svoboda. Pak odevzdá-
ny diplomy matce poručíka, pa-
rašutisty Jaroslava Kotáska, paní 

Františce Kotáskové č. 72. též 
manželce v koncentračním táboře 
zahynulého občana Františka De-
kaře, paní Františce Dekařové č. 
154. Pomník tento zbudovali obě-
tem druhé světové války horníci 
z našich dolů“. 

V létě roku 2021 se chystala 
oprava uvolněných teracových de-
sek na soklu pomníku. „Předběhl“ 
nás podnapilý řidič, který osobním 
autem pomník v srpnu naboural 
a zcela jej zdemoloval. Velké štěstí, 
že v té době nikdo nebyl na chod-
níku před farou. Na podzim rada 
obce provedla výběrové řízení na 
dodavatele nového památníku dle 
původní předlohy. Bylo vybráno 

Kamenictví Žádník z Veselí nad 
Moravou. Pojišťovna dala před-
běžný souhlas s úhradou nákladů 
na obnovení. V únoru 2022 rada 
odsouhlasila doplnění památníku 
o desky se jmény vojáků Rudé ar-
mády a rumunské armády, kteří 
padli při osvobozování Ratíškovic. 
Dále schválila změnu materiálu, 
kdy bylo světlé teraco nahrazeno 
černou africkou impalou. Předpo-
kládaná realizace díla do poloviny 
roku se musela přesunout na ří-
jen, a to z důvodu opožděné lodní 
dopravy spojené s navýšením ceny 
za dopravu a materiál. Celkové 
náklady dosáhly výše 986 000 
Kč. Pojišťovna uhradí 686 000 Kč, 
tedy 70 % nákladů.

Z deníku obecní policie
ŘÍJEN 2022

16. 10.  Přijetí oznámení v 8:30 
hod., že v ulici Sportovní se na-
cházejí běženci. Hlídka OP o celé 
události informovala PČR Dubňa-
ny. 
23. 10. Přijetí oznámení v 1:30 
hod. od PČR, že v restauraci Na 
Zelnicách dochází k rušení noč-
ního klidu. Po přijetí hlídky OP 
na místo určení byla celá záleži-
tost vyřešena domluvou a hosté 
poté opustili restauraci a obsluha 
ji uzavřela. Hlídka OP poté vyro-
zuměla PČR a dále v dané lokalitě 
prováděla kontrolu.

POLICIE

27. 10.  Přijetí oznámení alarmem 
v 1:40 hod. o narušení objektu 
sběrného dvora. Po přijetí hlídky 
OP na místo a po provedení kont-
roly nebylo zjištěno cizí narušení. 
31. 10. Přijetí oznámení v 9:30 
hod. od pana XY, že se nemů-
že dostat do bytu, kde bydlí jeho 
matka. Pan XY uvedl hlídce OP, že 
mu jeho matka přes dveře uvedla, 
že spadla a nemůže vstát. Hlídka 
OP proto na místo přivolala HZS 
Hodonín, SDH Ratíškovice a RZS. 
Po otevření bytu bylo zjištěno, 
že paní leží na zemi cca 2 dny 
a stěžuje si na bolest nohy, poté 
byla převezena do nemocnice.  

            LISTOPAD 2022
4. 11.  Přijetí celkem šesti ozná-
mení, že se po obci pohybují mi-
granti. Hlídka OP po celou dobu 
spolupracovala s PČR Dubňany, 
migranty vždy zajistila a dále pře-
dávala cizinecké policii Hodonín. 

27. 11.  Přijetí oznámení ve 2:45 
hod., že v restauraci Na Zelnicách 
dochází k rušení nočního klidu 
tím, že zde hraje nahlas reprodu-
kovaná hudba. Po příjezdu hlídky 
OP na místo byli návštěvníci pou-
čeni a hudbu ztišili. 

TF & PK
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Černá skládka
Bohužel ani v dnešní době ne-

vymizel problém černých sklá-
dek. Naší obci se tyto skládky také 
nevyhýbají. Jedna taková vznikla 
nedávno i v našem katastru. Jde 
o lokalitu Náklo vedle bývalé ze-
mědělské nádrže „Bašta“. Nějaký 
„dobrák“ si zde vytvořil odkla-
diště stavební sutě po zjevné do-
mácí rekonstrukci. Chci všechny  
spoluobčany požádat o využívaní 

našeho sběrného dvora, kam ten-
to odpad můžete vyvézt. Pokud 
narazíte na černou skládku, pro-
sím, abyste ji nahlásili telefonicky 
nebo osobně na obecním úřadě. 
Obec bude muset provádět od-
stranění této černé skládky na své 
náklady.

Martin Šupálek
starosta obce

Děkuji PhDr. Radimu Šťast-
nému, zodpovědnému za projekt 
obnovy památníku, kronikářce 
Ireně Bařinové za nelehké zjišťo-
vání jmen padlých vojáků z Ar-
chívu Národního úřadu pro kult 
rumunských hrdinů a z databáze 
padlých a zmizelých vojáků Memo-
rial.ru Československé společnosti 

vojenské historie. Poděkování pa-
tří radě za schválení neplánova-
ného navýšení ceny díla a v nepo-
slední řadě Martinu Žádníkovi za 
odvedené dílo, které snese ta nej-
přísnější kritéria. 

Památník nám dál bude při-
pomínat padlé ratíškovické spo-
luobčany a hrdiny II. světové  

války, vojáky padlé při osvobozo-
vání Ratíškovic a nechává odkaz, 
že máme dávat lásku vlasti a ne-
máme ustupovat zlu.  

Ing. Josef Uhlík, 
místostarosta obce

Výsadba obecního lesa
po tornádu – 3. etapa
Po loňském ničivém tornádu, 

které se nevyhnulo ani Ratíš-
kovicím, se na podzim loňského 
roku podařilo zalesnit 4 ha půdy 
dubem letním v lokalitě U Zabi-
tého. Na jaře letošního roku se 
pokračovalo obnovou 6 ha v téže 
lokalitě, vysadil se opět dub letní 
a borovice lesní. 

S končícím létem se rozběhly 
opět práce v další části obecního 
lesa – v lokalitě Ostrůvek. Vytrha-
ly se kořeny, nafrézovala se půda, 
která se později narýhovala a byla 
připravena pro výsadbu. Před 
samotnou výsadbou bylo nutné 
nejdříve pozemky oplotit, aby ne-
došlo k poškození nových saze-
nic zvěří. Celkem se na výsadbu  
6 ha spotřebovaly 4 km lesnického 

pletiva a 56 tisíc ks sazenic. Nový 
les v této lokalitě je tvořen boro-
vicí, habrem a dubem (konkrétně 
se vysázelo 25 tisíc sazenic boro-
vice lesní, 16 tisíc sazenic habru 
obecného a 15 tisíc sazenic dubu 
letního). Deštivé počasí po výsad-
bě a zima bohatá na sníh snad 
pomůže sazenicím, aby se ujaly 
a my se mohli těšit z co největší-
ho počtu rostoucích a zdravých 
stromečků. V úterý 6. prosince 
nové výsadbě požehnal také du-
chovní otec naší farnosti Jiří Če-
kal za přítomnosti starosty obce,  
zastupitelů a občanů naší obce. 

Do konce letošního roku se ob-
novilo 16 ha lesa, čímž ale práce 
nekončí. V příštím roce se bude 
pokračovat zalesňováním dalších 

navazujících částí lesa, kde torná-
do skončilo. 

Věřme, že tam kde před tor-
nádem rostl hustý lesní porost 
a nyní je tam jen planina s mladý-
mi stromky, za desítky let vyroste 
nový krásný les. 

František Bábík
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Sociální komise obce informuje
Vážení spoluobčané, 

představujeme Vám členy  
sociální komise pro volební ob-
dobí 2022–2026. Tito lidé kaž-
dý měsíc obchází ratíškovické  

jubilanty s blahopřáním a dárko-
vým balíčkem, který pro ně při-
pravuje obec. Rozhodli jsme se 
je představit veřejně, abyste se 
v případě návštěvy nebáli otevřít  

a přijmout srdečné gratulace. 
A pokud si přeci jen nebudete jisti, 
budou mít u sebe průkaz s pově-
řením z obecního úřadu, který si 
můžete přes okno zkontrolovat. 

Mgr. Zdeněk Gloz Mgr. Nikol Zlámalová Eva Frýdková, DiS. Mgr. Martina Vybíralová

Monika Hroudná Jitka Foltýnová Zdeňka Jirásková

Sociálně–administrativní služba
v Ratíškovicích
V posledních týdnech se v budově obecního úřadu 

můžete setkat s novou službou pro občany. Od  
8. listopadu 2022 funguje sociálně-administrativní 
poradna, kde vám zkušená pracovnice Úřadu prá-
ce ČR může pomoci s orientací v oblasti sociálních  
dávek poskytovaných státem. 

Od jara se potýkáme s nastupující hospodář-
skou krizí. Naše životní náklady na energie, jídlo 
i služby se rapidně zvyšují a často ani dvě výplaty  
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Ratíškovice očima dětí

Tak zní název nového obecního 
kalendáře, jehož vydávání už 

řadu let patří mezi ratíškovické 
tradice. Tentokrát v něm nenajde-
te fotky, ale hned 13 výtvarných 
děl žáků základní školy, kde mů-
žete poznávat naši obec dětským 
pohledem. Velké poděko-
vání patři Michale Čučko-
vé, pod jejíž taktovkou děti 
tvořily v rámci výtvarného 
kroužku. Poděkovat chce-
me samozřejmě i dětem 
samotným, jejichž jména 
si můžete přečíst u každé-
ho obrázku.  

Snažili jsme se kalendář 
udělat i prakticky, proto 
v něm pro rok 2023 nalez-
nete okýnka kalendária, 
do kterých si můžete zna-
čit potřebné události. Pro  

poznámky pak využijte linky, kte-
ré jsme Vám nachystali do vol-
ných prostorů pod kulturními 
akcemi. Obsáhlý přehled kultur-
ních akcí pro Vás již tradičně na-
chystala Mgr. Jana Koplíková, za 
což jí děkuji. Hlavní vizuální tvář,  

sazbu a spoustu kreativní práce, 
bez které bychom se neobešli, vy-
konala Mgr. Michaela Uhlíková. 
Míša z kalendáře udělala krásnou 
záležitost, která nás bude v na-
šich domovech provázet po celý 
příští rok. 

Kalendář je právě k za-
koupení na obecním úřadě 
a již tradičně ho můžete 
získat výměnou za ode-
vzdání elektrospotřebičů 
na Sběrném dvoře Ratíš-
kovice. S celým tvůrčím 
týmem doufáme, že se 
Vám kalendář bude líbit 
a bude Vám nápomocný 
při plánování Vašich akti-
vit v roce 2023.

Bc. Matěj Zicháček

v domácnosti nemusí být 
dostatečné. Natož pak 
příjem v podobě starob-
ního důchodu. V těchto 
případech stát poskytuje 
sociální dávky, které mo-
hou lidem v tíživé situaci 
alespoň částečně pomoci. 
Jejich vyřízení spadá pod 
agendu Úřadu práce ČR. 
O čerpání dávek je pocho-
pitelně nutné si zažádat, 
a celý proces může být pro 
některé občany neuchopi-
telný. Pro někoho může být vypl-
ňování formulářů složité, časově 
náročné, mnohdy i nedostupné. 
Bavíme-li se například o osamě-
lém seniorovi, který je odkázán na 
pomoc druhých. 

Nová služba může celý postup 
žádosti zjednodušit. Pracovni-
ce je připravena lidem pomoci 
jak s vyplněním formulářů, tak 
i s dalšími možnostmi pomoci.

 Konkrétně se jedná o tyto dávky: 
- rodičovský příspěvek
- dávky pro osoby se zdravotním    
  postižením
- příspěvek na péči
- přídavek na dítě
- příspěvek na bydlení

Dosavadní službu již využi-
ly desítky občanů Ratíškovic. 
To považujeme za velmi přízni-
vé měřítko a jsme rádi, že slou-
ží lidem tak, jak bylo původně  

zamýšleno. Nejčastěji lidé 
využívali žádostí na pří-
spěvek na bydlení. Pokud 
budete mít z oblasti sociál-
ní sféry jakékoli dotazy, 
nebojte se přijít poradit. 
Zároveň s pracovnicí z ÚP, 
zde bude ve vypsaném ter-
mínu přítomen jeden člen 
sociální komise a sdruže-
ní nezávislých kandidátů 
PRO, který Vám bude vždy 
k dispozici. 

Služba byla dostupná 
každých 14 dnů, v novém roce 
bude probíhat vždy jednou za mě-
síc. 

Další plánované termíny: 
v úterý 20. prosince 2022  
a 17. ledna 2023 , vždy od 15:30 
do 17:00 v přízemí v obřadní 
síni obecního úřadu. 

Nikol Zlámalová,
Monika Hroudná
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Projekt „Síťování měst“

V rámci tohoto projektu pro-
běhlo další setkání v Ratíš-

kovicích, a to ve dnech 26.10.-
29.10.2022. Celkem se této akce 
zúčastnilo na 50 osob z Ratíškovic 
a stejným počtem byly zastoupe-
ny i delegace z Francie, Chorvat-
ska a Slovenska. V malém sále 
spolkového domu se zástupci se-
tkali s novým vedením obce Ra-
tíškovice, a poté proběhly pláno-
vané besedy a semináře. V rámci  
kulturního programu vystoupila 
cimbálová muzika Malena. 

Delegace se v Ratíškovicích zú-
častnily lampionového průvodu, 
při kterém byly položeny kytice  

a věnce jednotlivých družebních 
obcí. Součástí programu byla 
i návštěva Slovenska. V Popudin-
ských Močidlanech proběhl další 
z plánovaných seminářů a na zá-
věr i milé setkání s paní starost-
kou Danou Žúrkovou. Poté jsme 
se přesunuli do státního hřebčína 
a zámku v Kopčanech, kde pro-
běhl závěrečný evropský seminář. 
Měli jsme možnost navštívit i nově  
zrekonstrukovanou „kačáreň“ 
a kostel sv. Margity Antiochijskej, 
jehož stavba byla zapsána do se-
znamu nemovitých kulturních 
památek Slovenské republiky. 

Mgr. Jana Koplíková

Letošní 28. říjen s našimi přáteli
z Francie a Chorvatska
Projekt Síťování měst pokra-

čoval i při letošních oslavách  
28. října 2022. První den vzá-
jemného setkání se nesl v duchu 
seznamování se s novým vede-
ním obce Ratíškovice a zastupi-
telstvem. Druhý den 27. 10. byl 
připraven pro spřátelené delegace 
z Vouziers a Daruvaru celodenní 
program. Nejdříve proběhla ná-
vštěva Vlastivědného muzea Kyjov.  
Muzeum se nachází v kyjovském 
zámku. Jednopatrový renesanč-
ní zámek vznikl kolem roku 1540 
a je zřejmě nejstarší budovou  

města. Po rozsáhlé rekonstruk-
ci bylo muzeum otevřeno v roce 
2020. Stálou expozicí MUSEUM 
PICTUM provázela naši delegaci 
vedoucí muzea Blanka Pokorná. 
Muzejní exponáty jsou doplně-
ny projekcí a zvukovou kulisou. 
Jednotlivé části– příroda, histo-
rie města a regionu, langobard-
ské pohřebiště, historie legionářů, 
světových válek, ale také expozice 
etnografická naše přátelé velmi 
zaujala.  Poté se delegace zastavi-
la na výborném obědě v Lidovém 
domě ve Bzenci. 

Následovala prohlídka zámec-
kého podzemí v Uherském Ostro-
hu. Jedná se o ojedinělý projekt, 
který je v České republice uniká-
tem. Prohlídková trasa se skládá 
z několika místností, kde mohou 
i dospělí zapomenout na vněj-
ší svět a mohou se nechat unést 
interaktivní hrou okamžiku. Po-
slední zastavení bylo ve funkcio-
nalistické vile Adler v Uherském 
Ostrohu z 30. let minulého století. 
V této vile je soukromé Moto vete-
ran muzeum s exponáty z oblas-
ti motorismu, obchodu, živností 

KULTURA
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Listopadová
Francie 
Listopadová návštěva Francie je 

již jakousi tradicí v rámci naše-
ho partnerství s obcí Vouziers. Le-
tos se však díky projektu Síťování 
měst do Francie vypravila větší 
výprava, než bývá zvykem. Plný 
autobus Veselé muziky, CM Ma-
leny, členů Československo-Fran-
couzské společnosti a v neposled-
ní řadě zastupitelů Ratíškovic se 
druhý listopadový víkend vydal 
utužovat přátelství, reprezentovat 
naši kulturu, ale zároveň i čerpat 
zkušenosti a poznávat jinou kultu-
ru k našim přátelům do Vouziers. 
Oboustranné návštěvy pramení 
z partnerství, které v Ratíškovi-
cích funguje již od roku 1988, 
kdy byla podepsána „Smlouva  

a řemesel.
A pak už jsme se s přáteli  

přesunuli do Hodonína na náměs-
tí 17. listopadu, kde byl připraven 
pietní akt kladení věnců u po-
mníku T.G. Masaryka k výročí  

samostatného československeho 
státu. A následoval velký lampi-
onový průvod po Národní třídě 
k radnici. Akce byla na náměstí 
u radnice zakončena působivým 
ohňostrojem. Den byl uzavřen 

společnou večeří a diskusí na  
hotelu Panon.

Jaroslava Kundratová
předsedkyně Československo- 

Francouzské společnosti

o přátelství a spolupráci“, a vě-
říme, že je pro obě strany velmi 
významnou součástí obecního ži-
vota. 

Naši návštěvu jsme hned po 
příjezdu zahájili oficiálním při-
vítáním v prostorách krásné zre-
konstruované radnice, kde nám 
i ke spontánní tancovačce ener-
gicky zahrála naše Veselá muzi-
ka. Následovala společná večeře 
a poznávání jejich kultury v po-
době tradiční francouzské kape-
ly. Na pátek 11. 11. pak připadá 
Den válečných veteránů, kterému 
ve Francii říkají spíše Den pří-
měří nebo Den vzpomínky a je 
pro všechny Francouze velmi vý-
znamným dnem. Tomu odpoví-
dal i náš páteční program, který 
spočíval zejména v uctívání pa-
mátek padlých vojáků, a to i čes-
koslovenských legionářů. K nám 
se připojila spousta významných 
osobností nejenom pro Francii, 

ale také pro Česko i Slovensko. 
Mezi ně například patřil i Igor Slo-
bodník – velvyslanec Slovenské  
republiky ve Francii, nebo major 
Michal Suchánek – zástupce ve-
doucího úseku přidělené obrany 
Velvyslanectví České republiky 
v Paříži. Je nutno podotknout, že 
pietní akty ve Vouziers a okolí byly 
velmi hezky připravené. Zkrátka 
nepřišla ani naše Veselá muzi-
ka, které se dostával dík ze všech 
stran, a to za krásně zahranou 
hymnu Francie, kterou po celý den 
kluci hráli u všech pomníků. Naši 
účast na pietních aktech jste mohli  
spatřit mimo jiné v hlavních zprá-
vách na TV Nova i na České tele-
vizi. Mediální pozornost směřova-
la do okolí Vouziers zejména díky 
slavnostnímu otevírání českoslo-
venské Zahrady míru, jejíž vznik 
podpořila Nadace Karla Komárka. 
Den jsme zakončili tanečním ve-
čerem, kde nám naopak zahrála 
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cimbálová muzika Malena, která 
se ve svém hraní střídala s duem  
francouzských zpěváků. Sobo-
ta patřila poznávání okolí, takže 
jsme hned ráno vyrazili směr Re-
meš. První zastávka patřila pro-
hlídce spojenou s degustací. A je-
likož jsme se nacházeli v oblasti 
Champagne, bylo jasné, že půjde 
o pravé francouzské šampaňské. 
Čekalo nás několik desítek scho-

dů vedoucích do rozlehlého pod-
zemí, ve kterém skladují jejich 
lahodný sekt. Celá prohlídka byla 
propojena uměním, které nás ne-
ustále udivovalo. Další zastávkou 
bylo centrum města Remeš, kon-
krétně gotická katedrála Notre-
-Dame, kterou najdeme na sezna-
mu Světového dědictví UNESCO. 
U této monumentální stavby by-
chom dokázali vydržet snad celý 

den, nicméně bylo potřeba se 
odebrat ke společnému zakon-
čení naší návštěvy, dojemnému 
rozloučení a následně více než tři-
náctihodinové cestě zpátky do na-
šich krásných Ratíškovic. Děkuji 
všem, kteří přidali ruku k dílu 
a díky kterým mohla tato výprava 
za hranice Ratíškovic proběhnout 
bez jakýchkoliv strastí.

             Bc. Matěj Zicháček

Letní kino podruhé

I v letošním roce jsme se se spol-
kem Ratíškovice kulturně posta-

rali o konání letního kina, které 
letos v původním plánu nabízelo 
hned devět projekcí. Ne vždy jsme 
ale měli objednané dobré počasí, 
a tak jsme bohužel dvě z plánova-
ných projekcí museli zrušit. I tak 
jsme ale divákům z Ratíškovic 
a okolí mohli nabídnout pestrý 
výběr filmů, který zahrnoval jak 
letošní novinky a filmy pro děti, 
tak i české i zahraniční kultovní 
trháky. 

Pro letošní projekce jsme zvo-
lili Muzeum u Kronikářa, které 
všem návštěvníkům nabídlo krás-
né rodinné prostředí. Za poskyt-
nutí takto úžasně autentického 
místa a vždycky vstřícnou pomoc  

děkujeme Lence a Jirkovi Ková-
říkovým. A protože nesmí chybět 
ani čísla, jsme moc vděční, že naše 
letní kino v tomto roce navštívilo 
a čerstvý popcorn ochutnalo hned 
368 osob, včetně jedné výpravy 

z mateřské školy. Díky za pod-
poru obci Ratíškovice, a hlavně 
všem divákům. Těšíme se na Vás  
u filmových zážitků i v příštím 
roce. 
Matěj Zicháček & Martin Macek
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Jazz
Snad již tradičně v předvečer 

svátku 17. 11. 2022 se uskuteč-
nil i letos jazzový koncert. Tradice 
začala před 22 lety ještě v závod-
ním klubu Ratíškovice „U Šťast-
ných“ a s nápadem coby oživení 
ratíškovické kultury o nový žánr 
přišel tehdy, i když s rozpaky,  
Radim Šťastný. 

Dnes je tato akce navštěvová-
na jazzovými příznivci, vždy se 
jedná nejen o kvalitní hudbu, ale 
i zpěvy. Stálicí zůstává duo Fran-
tišek Uhlíř, coby jeden z nejlep-
ších evropských kontrabasistů 
a česká bubenická legenda, mj. 
rodák z Mikulčic, Jaromír Hele-
šic, který v letošním roce oslaví  

75. narozeniny. Ne jinak tomu 
bylo i v letošním roce, kdy se ke 
jmenované dvojici přidal vynika-
jící kytarista žijící ve Vídni Edi 
Köhldorfer a zvláštní hostem byla 
zpěvačka paní Irena Nosková.

 Mgr. Jana Koplíková

Burza společenského
oblečení
O víkendu 18.–20. 11. 2022 se v sále Spolkového domu Ratíško-

vice uskutečnila již pátá burza společenského oblečení a krojo-
vá burza. Celkem se jí zúčastnilo na 100 prodejců. Děkujeme všem, 
kteří se burzy zúčastnili, buď jako prodejci nebo kupující. Zvlášt-
ní poděkování patří organizačnímu týmu, který tuto burzu připravil  
a zrealizoval.

Mgr. Jana Koplíková

Rozsvícení vánočního stromku 
Zaplněný plácek před obec-

ním úřadem přivítal v pátek 
25. 11. v 17:00 tradiční rozsvěce-
ní vánočního stromu. Předchozí 
roky, které byly silně ovlivněny  

covidovými opatřeními, si tento-
krát mohli účastníci vychutnat 
atmosféru před první adventní 
nedělí. Symbol adventu – advent-
ní věnec, posvětil a milým slovem  

povzbudil náš pan farář Jiří  
Čekal.  Za úplné tmy došlo na 
klasické odpočítávání 5, 4, 3, 2, 
1 a rozsvítil se vánoční stromek.  
Přítomným také zarecitovaly děti 
z MŠ Sluníčko, kterou vystřída-
ly zvuky koled v podání dechové 
hudby Veselá muzika. Ta navo-
dila několika vánočními písněmi 
předvánoční atmosféru dokresle-
nou vůní svařáku servírovaným  
zaměstnanci obce. 

     
    

Bc. Filip Kundrata
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Vánoční jarmark – adventní dílničky
V letošním roce jsme vsadili 

pouze na jednu kartu – resp. 
na jeden den, kdy se konal vá-
noční jarmark. Své umění a pro-
dejního ducha prezentovalo na 
25 prodejců. Takže návštěvníci si 
mohli kromě tradičních výrobků 
nejen z medu, keramiky, marcipá-
nu nakoupit, ale i vidět např. jak 
se malují vánoční ozdoby, vyšívá 
a maluje ornament, vypaluje ze 
dřeva,  oplatkuje, vitrážuje, ko-
rálkuje atd. V průběhu dílniček 

se prezentovaly i naše nejmen-
ší děti s nejen vánočními pásmy. 
Děti z mateřských škol U Jezér-
ka a Sluníčka, ale i Rozmarýnek, 
Vamp studio a J.R.Band doká-
zali navodit tu pravou vánoční  
atmosféru. 

Děkujeme Janě Příkaské a Mi-
chale Voříškové za pěkný Bet-
lém, který mohou návštěvníci 
spolkového domu vidět ve foyer. 
Za vánoční stromeček, který 
zdobí foyer spolkového domu, je  

potřeba poděkovat panu Tomáši 
Motlochovi a za strom „Ozdůb-
kovník“ děkujeme Anně a Jendovi 
Holečkovým. Vy, kdo se chcete po-
dílet na výzdobě tohoto stromeč-
ku, máte možnost jej dozdobovat 
do Štědrého dne. „Ozdůbkovník“ 
najdete na letním parketu Baníku 
Ratíškovice. Pro děti je zde umís-
těna i schránka, coby „Ježíškova 
pošta“. Přejeme Vám co nejradost-
nější vánoční svátky, plné pohody  
a lásky bližních. 

Mgr. Jana Koplíková
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Módní show

První prosincovou sobotu se 
velký sál Spolkového domu Ra-

tíškovice po dvou letech, opět stal 
místem, kde se na přehlídkovém 
molu střídala jedna modelka hez-
čí než druhá a předváděly kolekce 
firem z Hodonína jako je Toskana, 
Repablo, Nova jeans a hlavně sva-
tební šaty od Svatenbní agentury 
Ivana Příkaská. Kosmetické firmy 
zastupovala MARY KAY, ale na 
módní přehlídce nesmí chybět ka-
deřníci! Stálicemi našich módních 

přehlídek jsou zástupci svých 
kadeřnických salonů Andrejka 
Kaplanová a Tomáš Cigánek, kte-
ří modelkám, ale i modelům při-
pravili stylové účesy. O květino-
vou dekoraci se v letošním roce 
postaralo Květinářství Jasmína 
z Bzence. Moderování se již tradič-
ně ujal Ladik Šimeček. Okořeně-
ním akce bylo vystoupení hudební 
skupiny Osamělé palačinky. A že 
se módní show vydařila, může-
te vidět na fotografiích nebo se 

můžete podívat na fotografie na 
webu „Co se děje v Ratíškovicích“.  
V závěru bych chtěla poděkovat 
hlavně paní Ivaně Příkaské, kte-
rá přehlídku zajistila organizačně 
i technicky. Velké díky patří i Vám 
všem, kteří jste tuto jedinečnou 
ratíškovickou akci podpořili di-
vácky, organizačně i finančně. 
V neposlední řadě slova díků po-
síláme Skupině ČEZ, a.s., která se 
akce ujala jako generální sponzor.

Mgr. Jana Koplíková
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Sousedské Vánoce aneb Netradičně
tradiční adventní kalendář
Ačkoliv listopad skončil teprve 

nedávno, prosinec už je v pl-
ném proudu a pro nás pro všech-
ny to znamená odpočítávání dnů 
do Štědrého dne a do konce roku 
2022. Pokud patříte k těm, kte-
ří předvánoční čas milují, určitě 
máte doma adventní kalendář a je 
jedno, jestli jste ho koupili, sami 
upletli, namalovali nebo vyrobili. 
Podstata je a bude u všech pořád 
jen jedna a ta stejná, tj. odpočítá-
vání dnů do začátku Vánoc. 

Myšlenka odpočítávání advent-
ních dnů by měla pocházet ze za-
čátku devatenáctého století, kdy 
němečtí protestanti zapalovali za 
každý den jinou svíčku nebo za 
každý uplynulý den nakreslili na 
dveře křídou čárku. První ruč-
ně vyrobený adventní kalendář 
vznikl v roce 1851, o 57 let později 
ho vystřídal vystřihovací kalen-
dář „V zemi Ježíškově“, který byl 
sice tištěný, ale až ve 20. letech  
20. století přibyla adventnímu ka-
lendáři otevírací dvířka a od konce 
50. let se šíří celým světem okén-
ka s čokoládou. Dnes už se kalen-
dáře plní různými věcmi a vznika-
jí jeho nové a nové podoby. Jednou 
z nich je také OKENNÍ ADVENTNÍ 
KALENDÁŘ, kdy se takovým vel-
kým adventním kalendářem stává 
náměstí nebo dokonce celá vesni-
ce/město. Nápad, s kterým přišel 
koncem 80. let rakouský vesnický 
učitel, se v trochu upravené podo-
bě rozšířil po celé České republi-
ce hlavně díky covidu, kdy neby-
lo možné se běžně potkávat, ale 

přesto chtěli lidé mezi sebou šířit 
vánoční atmosféru a vidět se ale-
spoň přes okno. 

Princip je potom takový, že na 
různých místech vesnice/města 
se postupně rozsvítí 24 vánoč-
ně vyzdobených oken/dveří/vrat 
nebo plotů s jednotlivými číslov-
kami, stejně jako je dní do Vánoc, 
a ostatní se je snaží podle nápo-
vědy/mapky najít. U každého ad-
ventního okýnka může na „hle-
dače“ čekat doprovodný program 
nebo drobná odměna. 

V roce 2021 se okenní advent-
ní kalendář poprvé rozsvítil také 
v Ratíškovicích a natolik se nám 
zalíbil, že jsme se rozhodli z něj 
udělat tradici a pokračovat v něm 
i nadále. Nezáleží na tom, jestli jste 
malí, velcí, rodina, skupina nebo 
jednotlivci. Jestli rádi chodíte na 
procházky, potřebujete „vyvětrat“ 
své dvounohé i čtyřnohé miláčky 

nebo chcete zažít dobrodružství, 
stačí vyrazit v čase 16.30 až 19.30 
hodin do ulic naší obce a užít si 
společně se sousedy předvánoční 
čas při hledání adventního okýn-
ka. A pokud to v daný den nestih-
nete, můžete si okýnka dohledat 
i zpětně až do 27. prosince 2022. 

Nápovědy a informace k ad-
ventní hře najdete na Faceboo-
ku nebo nám napište na email  
ratiskovice.adventnikalendar@
email.cz. Objevte kouzlo vánočně 
vyzdobených Ratíškovic a užijte si 
společně s námi sousedy adventní 
čas. 

Dagmar Kántorová 
PS: Moc ráda bych našla a po-

znala anonymní autory (I + V) 
děkovných přáníček z minulého 
roku. Ozvěte se mi, prosím, do 
emailu ratiskovice.adventnikalen-
dar@email.cz.

Svátost biřmování

Je tomu 12 let, co byla v koste-
le sv. Cyrila a Metoděje napo-

sledy udělena svátost biřmování. 
Když tedy minulý rok otec Jiří pro-
hlásil, že se bude svátost konat, 
přihlášku odevzdalo 17 mladých 
farníků. 

Po celý rok jsme se scháze-
li na farním centru jednou za 
14 dní. Pravidelně jsme první  

setkání v měsíci věnovali modlitbě 
pod vedením manželů Vacenov-
ských, na druhém setkání nás 
navštěvovali přednášející, šlo buď 
o laiky z blízkého okolí nebo o kně-
ze. Pravidelně se za námi stavoval 
otec Jiří a byl nám patřičnou du-
chovní oporou a mrzí nás, že se ze 
zdravotních důvodů nemohl sa-
motného biřmování účastnit.   

Mimo modliteb a přednášek 
jsme prožili také jeden únorový 
víkend v Osové Bítýšce na Diecéz-
ním centru mládeže Mamre, kde 
jsme zažili spoustu krásných 
chvil, na které doteď ráda vzpomí-
nám a dodalo nám to především 
odvahu pokračovat v naší cestě.

Čas neúprosně běžel a blížil 
se k neděli 23. října, kdy se měla  
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svátost biřmování konat. V pá-
tek jsme v našem kostele prožili 
svátost smíření. Spolu s jedním 
ze zpovídajících kněží Janem 
„Pattym“ Pavlíčkem z Osové Bí-
týšky přijel také hudební dopro-
vod, který nás doprovázel po celý 
večer zpěvem chval. Po svátosti 
smíření jsme měli možnost prožít 
přímluvnou modlitbu na farním 
centru, s kterou se mnozí z nás 
setkali poprvé v životě, o to silněj-
ší zážitek to ale byl. V sobotu jsme  

ještě společně uklidili kostel  
a farní centrum. 

V neděli jsme se setkali před de-
sátou hodinou před kostelem. Ješ-
tě před samotným začátkem mše 
za námi přišel otec biskup Vojtěch 
Cikrle, který nás později biřmoval, 
požehnal nám, popřál hodně sil, 
několikrát zavtipkoval a nervozita 
z nás rázem opadla. Po roce plném 
příprav jsme se po cestičce, ob-
čas dost trnité, dostali až k udě-
lení svátosti, kterou každý z nás  

prožíval jinak. Během mše se  
vystřídalo několik emocí, od ra-
dosti až po dojetí. 

Tímto bych chtěla za všechny 
biřmovance poděkovat především 
Evě a Pavlovi Vacenovským, kte-
ří s námi měli svatou trpělivost, 
a také našim kmotrům a rodině, 
kteří nám byli po celou dobu vel-
kou oporou. Teď jen doufat, že se 
v Ratíškovicích dočkáme dalšího 
biřmování dříve než za 12 let.

 Gabriela Zemánková

Náš veselý
muzikantský rok
Letošní muzikantský rok pro 

nás začal dost pozvolna. Žádný 
ples ani zábava, kultúra žádná, 
po koróně potopa. První naše hra-
ní proběhlo až na únorový fašaňk 
ve Bzenci.

„Tož, jak je Bzenec veliký a dlúhý 
a v takéj zimě ještě chodit po dědi-
ně...,“ říkali jsme si. Ale neodmítli 
jsme a s radostí jsme bzenčákům 
nakonec k obchůzce vytrubovali 
vesele až do večerních hodin. Od té 
doby jsme trénovali na naši hlavní 
sezónu o sto šest. Dětské hodečky 
v Kobylí, květnové vystoupení ve 

francouzském Vouziers, červnový 
zájezd do chorvatského Daruvaru, 
domácí přehlídka v Ratíškovicích, 
srpnové hraní v Červeníku na Slo-
vensku, hody v Krumvíři... To vše 
se na nás valilo, ale znamenalo to 
také obrovskou motivaci k pravi-
delným zkouškám. 

V září jsme vystupovali na výro-
čí muzea v Kobylí a na slavnostech 
ve spřátelené obci Cífer v soused-
ním Slovensku. Říjen se pro nás 
nesl v hodovém duchu. Opět jsme 
se podíleli na místním kulturním 
dění a doprovázeli ratíškovické 
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hodaře během celé hodové 
neděle v kostele, v průvo-
du i na zábavě vesele až do 
rána. Počasí bylo krásné, 
naše kroje a děvčata ještě 
krásnější. Věříme tedy, že 
se letos domácí hody nejen 
díky nám obzvláště poved-
ly. Tímto děkujeme našim 
stárkům za pozvání a ně-
kdy třeba zase!  Hodový 
říjen pro nás končil ve Ve-
lešovicích u Brna, kde jsme muzi-
círovali na hodech už potřetí.

Celý muzikantský rok jsme za-
vršili již tradičním lampionovým 
průvodem v Ratíškovicích, druhou 
letošní návštěvou města Vouziers, 
kde jsme uctili památku padlým 
nejen československým obětem 
1. světové války a nakonec Kate-
řinskou zábavou v Násedlovicích. 

Tož, to je celý výčet těch nejdůle-
žitějších akcí a událostí naší ka-
pely v roce 2022. Snad se všechna 
ta dřina na zkouškách vyplatila 
a dělali jsme celý rok dobré jméno 
naší obci i kapele.

Je však potřeba zmínit, že me-
zitím vším se "ukula" ještě jed-
na důležitá věc. Doposud Vese-
lá muzika působila pod křídly  

Osvětové besedy Ratíškovi-
ce. Od 24. května 2022 ale 
naše kapela oficiálně "do-
spěla" a nyní funguje jako 
nově vzniklý ratíškovický 
spolek Veselá muzika Ra-
tíškovice z.s. Tímto by-
chom chtěli veřejně podě-
kovat jak obci Ratíškovice, 
tak Osvětové besedě Ratíš-
kovice za podporu po celou 
dobu našeho fungování 

pod jejich patronátem. Poděková-
ní patří zvláště ředitelce Osvětové 
besedy paní Janě Koplíkové, která 
nás vždycky podporovala ve všech 
našich činnostech a držela nad 
námi ochrannou ruku a věříme, 
že bude naše spolupráce pokračo-
vat i nadále.

Jožka Novák ml.
Veselá muzika z Ratíškovic

Malá ohlédnutí a pozvání
na společný Silvestr do Skoronic

Třetí víkend v září už několik let 
patří velkým akcím – Burčá-

kovému putování a Trhu místních 
produktů a řemesel. Burčákové 
putování vede mimo Ratíškovi-
ce, ale za dobu konání si našlo 
své pravidelné návštěvníky, kteří 
oceňují jeho „komorní“ atmosfé-
ru. Trh je naopak vždy s aktivní 
účastí šikovných lidiček z Ratíš-
kovic, kterým patří poděkování, 
stejně jako všem, kteří se jakkoliv 
podílí na přípravě a zajištění trhů. 
Venkovní akce jsou vždy o přízni 
počasí, které letos nebylo úplně 
pohodové. Přesto se na trh přišlo 
podívat víc než 1600 návštěvníků. 
Určitě si všichni vybrali z nabídky 
prodejců, využili možností občer-
stvení nebo vyzkoušeli svoje do-
vednosti v dílničkách. 

Milým potěšením byla opět vy-
stoupení dětských cimbálových 
muzik a vždy očekávaným bylo 
úžasné vystoupení Dětského ko-
čovného divadla z Kyjova. Počet 
diváků (jak pravil principál: letos 
nás můžou vidět i ti ze stánků, jin-
dy přes hlavy diváků nevidí nic…) 
určitě vyrovnala jejich štědrost do 
divadelních klobouků, kterou si 
děti jednoznačně zasloužily!

Další akcí byla Drakiáda, po-
řádaná většinou 28. 10. na letiš-
ti a ve spolupráci s Aeroklubem 
Kyjov. Kdo nechtěl pouštět dra-
ky, mohl si prohlédnout vystave-
nou leteckou techniku a dovědět 
se zajímavosti o letadlech. Pla-
tí výše uvedené o počasí u ven-
kovních akcí, a i když piloti toho 
o počasí ví opravdu hodně, ani oni  

nedokáží poručit větru… A i když 
u obcí nefouká, na letišti je to čas-
to trošku jinak, a tak se na nebi 
proháněli draci a děti si to užívaly.
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Finále roku patří tradičně Sil-
vestrovskému pochodu. Po covi-
dové pauze budou cílem Skoroni-
ce. Tématem letošního pochodu je 
„Doprava“. Obce si losovaly způsob 
a nám los určil historický, a proto 
i nelehký způsob dopravy - koň-
mo. Je to výzva a můžeme hodně 
překvapit!

Mikroregion Nový Dvůr děkuje 
Ratíškovicím za přízeň a účast na 
akcích, přeje klidný konec roku, 

Zamykání lesa MYKOLOGIE

Upřímné poděkování lesu. Ne-
psaný zákon již dlouhou dobu 

dodržují ratíškovičtí hřibaři. Zá-
věrem houbařské sezóny "Zamy-
káním lesa" společně děkují za 
dary, které nejen jim příroda za 
celý rok nabídla. O tom, že toho 
nebylo málo se mohli přesvědčit 
návštěvníci letošní rekordní (co se 
týká počtu druhů) výstavy hub.  
Jak je příroda variabilní svědčí 
fakt, že přestože pořadatelé výsta-
vy mají víc jak 1 200 jmenovek, 
tak i letos vystavovali druhy, které 
ještě na výstavách nebyly a museli 

natisknout jmenovky další.
Jižní Morava patří tradičně 

svým vláhovým deficitem k nej-
sušším oblastem naší republiky 
a ten letošní rok nebyl žádnou vý-
jimkou. Okolí pohraničních hor 
naší vlasti bylo přes léto, podle 
sdělovacích prostředků hotovým 
houbařským, potažmo hřibař-
ským rájem. Jen Moravská Sa-
hara a její okolí dělala čest svému 
pojmenování a těch několik ka-
pek, co sem tam z mraků vypadlo, 
se cestou k zemi většinou vypaři-
lo, a proto hub rostlo poskrovnu. 

Od půlky září se meteorologická 
situace změnila a na své si přišli 
i houbaři v Dúbravě. Jak říká li-
dové rčení: „Konec dobrý, všechno 
dobré“. Poděkování za „tajemné 
plody lesa“ bylo upřímné a členo-
vé ratíškovického mykologického 
kroužku věří, že po zaslouženém 
odpočinku bude ta příští houbař-
ská sezona bohatá, alespoň tak 
jako ta letošní.

Václav Koplík,  
prezident mykologického kroužku

krásné Vánoce, pevné zdraví v no-
vém roce a těší se na další akce 
a setkávání.

       Lucie Vlčková,  
Vlaďka Motlová a tým MiND

HISTORIE Bojovník od Dunkerque
Blízko slovensko-polských hra-

nic v malé vesničce Vitanová 
na okrese Dolný Kubín se 30.lis-
topadu 1907 narodil v rodině Jo-
sefa Števuliáka a jeho manželky 
Rozalie, původem Dreveňákové, 
čtvrtý chlapec. Ten dostal jméno 
Tomáš. Rodina bohužel brzy ztra-
tila hospodyni a tatínek byl situa-
cí donucen si přivést k dětem ma-
minku novou. Tou dobou byla na 
Oravě bída, pracovních míst moc 
nebylo, a tak tři nejstarší bratři  

emigrovali do USA. Mladý Tomáš 
se po vychození základní školy vy-
učil stolařem a jako tovaryš sbíral 
zkušenosti vandrováním u růz-
ných zkušených mistrů.

Z nelehkého rodinného pro-
středí si odnesl sociální cítění 
a zapojoval se do veřejného živo-
ta. Dokonce 12. prosince 1933 
zastupoval rolnickou mládež Slo-
venska na pohřbu ministerského 
předsedy Antonína Švehly v Pra-
ze. V roce 1938 na shromáždění  

občanů v Námestově se veřejně po-
stavil proti myšlenkám a ideologii 
prezentovaných Andrejem Hlin-
kou. To bylo podnětem k vydání 
zatykače, na osobu nežádoucí pro 
nově vznikající Slovenský štát. 

Na Vánoce téhož roku mu ka-
marád policista (četník) prozradil, 
že má na něj zatykač. Doporučil 
mu, aby okamžitě opustil Sloven-
sko a přešel hranice. Dokonce jej 
doprovodil na nádraží, ze které-
ho odjel do Bratislavy. Odtud se  
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dostal („Jižní cestou“) do Budapeš-
ti na francouzské velvyslanectví. 
S jejich pomocí přešel přes tehdej-
ší maďarsko-jugoslávskou hra-
nici do Sarajeva, pak přes Hvar, 
Turecko a Bejrút do Přední Asie. 
Po nalodění a zdolání Středozem-
ního moře vstoupil v Marseille do 
československé zahraniční armá-
dy ve Francii. Armáda před Němci 
ustupovala a musela se stáhnout 
na jih do Séte, odkud   přeplul lodí 
Mohammed Ali el Kebir v červen-
ci 1940 přes Giblartar, do Velké 
Británie do výcvikového campu 
„Cholmondeley“ v Anglii. Tady jim 
vojenští instruktoři při každo-
denním drilu nic neodpustili a on 
přesto na tento tvrdý výcvik rád 
vzpomínal. Zvlášť na tehdejšího 
exilového prezidenta Dr. Edvarda 
Beneše, který toto výcvikové stře-
disko několikrát navštívil.

6. června 1944 přišel Den D 
a byla zahájena operace Neptun, 

při níž se spojenecká vojska vy-
lodila na pěti plážích. Mezi nimi 
u Dunkerque i vojáci českosloven-
ské samostatné brigády pod ve-
lením armádního generála Aloise 
Lišky, v jejichž řadách jako voják 
velitelského ženijního praporu 
také Tomáš Števuliák. Při tom-
to vylodění přišly československé 
jednotky o 26 mužů, 9 se jich sta-
lo nezvěstnými a 59 jich bylo zra-
něno.

Potom pokračoval boj nejen na-
šich jednotek směrem na východ 
a v květnu 1945 vkročili spojenci 
na československé území u Ta-
chova. Během této kruté doby 
pochoval mnoho svých kamará-
dů, kteří neměli to štěstí, aby se 
dočkalo osvobození. Za svoji bo-
jovou činnost byl několikrát vy-
znamenán a nejvíc si považoval  
Válečného kříže 1938 který mu 
byl udělen 19. září 1947 preziden-
tem republiky.

Po skončení války ještě krát-
ce sloužil u armády. Dopravovali 
hlavně zajaté německé generály do 
Norimberku k válečnému soudu. 
V hodnosti rotného v roce 1945 de-
mobilizoval a usadil se v obci Pav-
lov, kde se oženil s ratíškovickou 
rodačkou Boženou Vybíralovou 
a soukromě hospodařil. V roce 
1961 postihla rodinu tragédie, při 
které přišel o život syn Vladimír 
a rodina se pak přestěhovala do 
Ratíškovic, kde dožil až do 3. srp-
na 1986.

Úcta, čest a poděkování patří 
všem těmto statečným bojovní-
kům, na které by se nemělo nikdy 
zapomenout.

Vašek Koplík děkuje Tomášo-
vi Števuliákovi ml. za poskytnutí 
veškerých údajů.

Vašek Koplík

foto na str. 35

Jak sa Ratiškovjáci
před sto rokama súdili

KRONIKA

Jako ukončení připomenutí his-
torie roku 1922 si krátce před 

Silvestrovským svátkem dovolím 
i pár soudních perliček. V té době 
vycházel „komunistický obdeník“ 
Slovácko. V úterý 7. března uve-
dl pod titulkem „Uderil ho tihlú po 
ksichtě“ krátkou zprávu o rozepři 
v Ratíškovicích. Týkala se Šašiny 
a Antoša, protože „švakr chodil za 
jeho cérů a nechal ju, což Šašinu 
pochopitelně dožralo a švagra do-
škrtil a dodlábil. Antoš se mezi ně 
vmísil, aby bránil švagra, a už měl 
tihlu na tváři“. Týden si poležel, 
doktoru Franklovi dal prý 140 Kč 
za léčení a žádal 600 korun bo-
lestného. Podle tiskového zpravo-
daje „Šašina je chudý jak kostelní 
myš, ale přece mu chtěl zaplatit za 
všecko 200 korun“, na to ale Antoš 
nechtěl přistoupit. Proto se obrá-
til na soud v Uherském Hradišti 
a ten rozhodl o 48 hodinách vě-
zení s postem a náhradě útrat: za 
lékařské ošetření 140 Kč, bolestné 
100 Kč a 160 Kč Antošovu advo-
kátovi. Je zajímavé, že plat advo-
káta byl vyšší než bolestné. Asi 
se v těchto případech časy až tak 
moc nemění…

18. března pak Slovácko infor-
movalo své čtenáře o ratíškovic-
kém učiteli Janu Miklovi, který 
byl „kolportérem“ (distributorem) 
těchto novin. Podle zprávy od od-
běratelů sice peníze vybíral, ale 
redakční administraci v Hodoníně 
je v pořádku neodváděl. Celkem 
byl dlužný 583,20 Kč a nereagoval 
ani na upomínky. Proto jej pohna-
li před soud v Uherském Hradišti, 
ale na stání se dostavil pouze jeho 
právní zástupce. Žalující strana 
netrvala na jeho potrestání, mu-
sel však peníze splácet obnosem 
100 Kč měsíčně včetně soudních 
výloh, které byly více než 300 Kč.

V tom samém měsíci stanuly 
před soudem „tetička Vacenovská 
a paňmáma Skácelová“. Před ně-
kolika měsíci koupily od cikánek 
„cíchy, botky a gatě“ asi za 150 
Kč, ovšem tyto věci podle šetře-
ní pocházely z krádeže. K soudu 
„cikánky se nedostavily. Tetič-
ka i paňmáma omlouvaly se, že 
v tom nebyly honěné, nevěděly, 
že se to nesmí kupovat“. Obě byly 
odsouzeny k pokutě 20 Kč. Pro-
tože s sebou neměly brýle, dě-
lalo jim problémy podepisování  

rozsudku, ale nakonec se ukázalo, 
že jsou negramotné a mohou udě-
lat pouze křížky. Než odcházely, 
tak Vacenovská vyhrkla: „A pane 
súce [soudce], co máme s tyma lun-
tama dělat, dyť sú v tem vši? – Ja 
to si dělejte co chcete, to měly jste 
se tázat před kupem“.

Na duben toho roku byla naplá-
nována komunistickými dělníky 
stávka v hodonínských cihelnách. 
11. dubna v pět hodin ráno spat-
řila tříčlenná stávková hlídka 
u ratiškovského lesa pobíhat dva 
koníky, které nikdo nehlídal. Byla 
to dvě hříbátka, dvouroční a dese-
timěsíční. Muži se za nimi pustili 
a podařilo se jim je chytit až v Mi-
loticích. Zavedli je pak do Hodoní-
na na policii a ustájili je v maštali 
hostince „U Zlatého kříže“ (na rohu 
dnešní ul. Dobrovolského a Horní 
Valy. Budova byla 22. 4. 1977 zbo-
řena). Později se zjistilo, že hříbát-
ka patřila rolníkovi z „Lanštorfu“ 
(dnešní Ladná u Břeclavi), který 
„několik nocí ze samé lamentace 
ani nespal nad ztrátou koníků, kte-
ré si sám vychoval“. O tom, jestli 
ratiškovjáci dostali „saseres, pěk-
né nálezné, neboť naběhali se víc 
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než dost“, se už dopisovatel nedo-
zvěděl. 

9. listopadu toho roku se v ran-
ním výtisku Lidových novin objevi-
la krátká zpráva: “Prohlašuji tímto, 
že za svého syna Eduarda Griffela 
žádných dluhů neplatím a za jeho 
jednání neodpovídám. Salo Griffel, 
Brno“. Netýkala se žádného z oby-
vatel Ratíškovic, ale s naší obcí 

tak trošku souvisela. Salo Griffel 
byl agentem pojišťovny Viktoria 
a v roce 1911 byl nevědomky za-
pleten do pojistného podvodu spo-
jeného s brutální vraždou. Podle 
zprávy jde vidět, že od té doby si 
Griffel patrně dával na veškeré fi-
nanční operace velký pozor. Mís-
to vraždy na katastru naší obce 
se dodnes nazývá „U Zabitého“  

a připomínkou na tuto událost je 
kříž a dřevěná pamětní deska.

Takže jak je vidět, v Ratíškovi-
cích se toho v roce 1922 (tedy ale-
spoň podle mne) událo opravdu 
hodně.

Irena Bařínová
kronikářka

Svícová, pohřební i světská
Nedílnou součástí svateb, býva-

lo loučení se svobodou nazý-
vané svíca. To se navečer – tehdy 
den před svatbou – sešli přátelé 
nebo spolupracovníci ženicha či 
nevěsty a před svatebním domem 
zazpívali několik písniček, po 
nichž byli pozváni na občerstve-
ní. Spíš v žertu bývalo svícařom 
„vyhrožováno“, že když se nebu-
de zpívat i „svatá“, tak jim nikdo 
neotevře a ani je nepozve dál. Pod 
označením „svatá“ se skrývala pí-
seň obvykle „mariánská“, což jsou 
písně zpívané na oslavu Matky 
Boží Panny Marie. Nejvíc zpíva-
né byly obvykle „Kde v údolí ku 
řece...“  a „Ó, Matko Páně“. Určitou 
raritou bylo, že druhá jmenovaná 

se nenacházela v žádném Kan-
cionálu, což je přehled modliteb 
a písní pro mše svaté. Bývala na 
samostatném lístku. Vždyť i kole-
dy v Kancionálech nebyly všechny, 
hodně jich bylo ve zvláštním „Ko-
ledníčku“.

Nedávno se mi dostala informa-
ce, že právě píseň „Ó, Matko Páně“ 
složil a zkomponoval bratr nedáv-
no zesnulé paní Marie Hebronové. 
Ta se „za svobodna“ jmenovala 
Julínková a jako textař i sklada-
tel této písně je uváděn skutečně 
Josef Jůlinek. U něj je uváděn rok 
narození 1910 a naše občanka 
byla ročník 1920, čili to mohlo být 
reálné. Také díky genealogii Jožky 
Nedvědického, byla tato informace 

prokázaná jako mylná. Nejbližší 
sourozenci nebyli.

„V každém šprochu, pravdy tro-
chu,“ říká jedno naše přísloví a je 
faktem, že mezi nimi příbuzenský 
vztah byl.  Hudebník, (varhaník), 
skladatel, autor náboženských 
písní a operet (Bílá cikánka) Jo-
sef Julínek – významný obyvatel 
Uherského Ostrohu a paní Marie 
Hebronová byli vzdálení bratranci. 
A k tomu nadpisu, jako pohřební 
ji občas zpívá na hřbitově náš du-
chovní správce Jiří Čekal. Jako 
zmiňovanou světskou ji koncem 
šedesátých let minulého století 
přetextoval a nazpíval Josef Lau-
fer pod titulkem Ave Maria.

Vašek Koplík

SENIOŘIKlub seniorů informuje

Den seniorů s členskou schů-
zí se uskutečnil v neděli  

16. 10. 2022. V úvodu přivítala 
předsedkyně Klubu seniorů hos-
ty starostu obce Josefa Uhlíka, 
ředitelku spolkového domu Janu 
Koplíkovu a všechny účastníky 
členské základny. Úvodem hosté 
vystoupili v krátkých projevech. 
Poté přednesla zprávu činnosti 
Klubu seniorů za uplynulé období 

Jaroslava Kundratová. Krásným 
vystoupením v krojích zpestřil 
Den seniorů soubor Rozmarýnek 
pod vedením manželů Mokrých 
a Jitky Slezarové. Děti byly veli-
ce šikovné a svým vystoupením 
nás mnohé opravdu dojaly. Pak 
vystoupily naše tanečnice senior-
ky rytmickou skladbou Shalalala 
pod vedením Růženy Šeďové. Dále 
následovalo dekorování růžemi 

oslavenců, kteří měli ve druhém 
pololetí výročí narozenin a po 
slavnostním přípitku následo-
valo taneční sólo. K příjemné ta-
neční zábavě přispěl pan Pospíšil 
z Dambořic.

Ve středu 19. 10. se vydali seni-
oři na zájezd do Poštorné a Břec-
lavi. Nejdříve navštívili novogotic-
ký farní chrám Navštívení Panny 
Marie postavený v roce 1898.
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ŠKOLSTVÍ

Kostel byl postaven na 
popud poštorenského oby-
vatelstva a usedlíků z přifa-
řené Charvátské Nové Vsi za 
podpory tehdy vládnoucího 
knížete Jana II. z Lichten-
štejna. Na stavbu byl použit 
materiál z místních kera-
mických závodů (tehdy se 
jednalo o knížecí cihelnu) 
a bylo použito na 200 dru-
hů cihel, dlaždic, tvarovek 
a glazované keramické kry-
tiny. Příjemná průvodkyně 
nás seznámila s historii a odváž-
ným seniorům umožnila vystou-
pat na kostelní věž se 150 schody. 
Poté se senioři vydali do nedaleké 
Havlíčkovy vily. Vila je pozoruhod-
ná jak historicky, tak památkově.  
V létě 2021 došlo k citlivé renova-
ci interiéru a byl podpořen genius 
loci této impozantní stavby. Vila 
slouží jako galerie a k vidění byla 
výstava Kornelie Nemečkové Kou-
zelné obrázky, TIÁRY – Moravský 
ornament a výstava úvodnic Ladi-
slava Lungy. Na dobrý oběd jsme 
si zajeli do restaurace u Doubků. 
Dále jsme navštívili moderní kos-
tel sv. Václava v Břeclavi, který 
stojí na místě barokního kostela 
z roku 1756, zasaženého bom-
bou spojeneckých armád na konci  

II. světové války a zcela zničeného. 
Současná stavba byla dokončena 
roku 1995. Kostelem i historickým 
suterénem kostela nás ochotně 
provedl pan farář. Navštívili jsme 
břeclavskou synagogu a její ak-
tuální výstavy a expozici v Lich-
tenštejnském domě „Historie rodu 
Lichtenštejnů“, kde se představují 
také miniatury staveb Lednicko-
-valtického areálu.

V úterý 15. 11. jsme se dvěma 
autobusy vydali do maďarského 
lázeňského města Mosonmagya-
róvár - Mošoň, které leží nedaleko 
rakouských a slovenských hranic. 
K dispozici nám bylo deset bazénů 
s termální léčebnou různě teplou 
vodou.

22. 11. 2022 jsme navštívili nové 

rodinné Vinařství Konopný 
kopec v Blatnici pod Sva-
tým Antonínkem. Vinařství 
spadá do Slovácké vinařské 
oblasti a navazuje na rodo-
vou vinařskou tradici saha-
jící do třicátých let minulého 
století.  Otcem myšlenky je 
místní podnikatel Antonín 
Bachan. Tento milovník 
dobrého vína a charisma-
tický člověk se spojil s o ge-
neraci mladším místním 
vinařem Honzou Cíchou, 

pocházejícím z rodu Blatnických 
vinařů. Společně vytvořili moder-
ní vinařství na základech rodinné 
a místní tradice. Na úpatí Bílých 
Karpat tak vznikl projekt moder-
ního vinařství, jehož filozofií je vy-
rábět vysoce kvalitní vína z tratí, 
která jsou známa jako Kamenice, 
Plachty, Roháče nebo Nová hora.

 K jídlu byla připravená výborná 
kachní pečínka se zelím a lokšemi 
(našimi latami). Vinař pan Cícha 
nás pak provedl degustací výbor-
ných místních vín.

Poslední aktivitou seniorů  
letošního roku bude zájezd na  
advent do Uherské Hradiště.

Jaroslava Kundratová,
předsedkyně Klubu seniorů

Sluníčková školka posílá
pod stromeček radost
dětem do Tanzanie
Do Vánoc zbývá už jenom pár 

dní, tak si dejte pauzu od na-
kupování, pečení, úklidu a věnujte 
chvilku k přečtení tohoto článku. 
Advent je kouzelný čas, zapálíte si 
svíčky, posloucháte koledy, trávíte 
chvíle s rodinou a vychutnáváte 
si ten krásný čas plný očekává-
ní. Zejména děti se celý rok těší 
až přijde Ježíšek. Ne však každý 
má takové štěstí, aby mohl proží-
vat Vánoce tak, jako většina z nás. 
Mateřská škola Sluníčko pamatu-
je i na ty, kteří takové štěstí bo-
hužel nemají a na Vánoce přispívá 
finančním darem v charitativní 
sbírce „Bez mámy“ dětem v Afri-
ce. Jedná se o partnerství v pro-
jektu „Škola škole“, která funguje 
již od roku 2007 a je v ní zapoje-

no celkem 8 českých škol, včetně 
naší mateřské školy. Každoročně 
od roku 2010 posíláme finanční 
radost, aby měly děti v Tanzanii 
podnětné a důstojné prostředí ke 
vzdělávání. 

V Tanzanii žije celkem 3 miliony 
sirotků, a co škole Mahango ne-
chybí, jsou děti.  Všechno ostatní 
v podstatě není. Od začátku naší 
spolupráce se podařilo vybudovat 
již mnoho, ať už opravit budovu 
školy jako takovou, od oken až po 
podlahy, pořízení lavic, kterých 
pro tolik dětí není nikdy dost. Le-
tos je v plánu podpořit děti, kte-
ré budou nastupovat do 1. třídy 
a potřebují tak základní pomůcky 
jako jsou destičky na psaní, seši-
ty, propisky. 

Naše školka má krásnou tradi-
ci, kdy každý rok tvoříme sluníč-
kový kalendářík, letos s obrázkem 
od Adélky Bařinové, kdy zakou-
pením přispíváte přímo dětem do 
školy Mahango.  Kalendářík jste 
si mohli zakoupit na vánočním  
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jarmarku na spolkovém domě, kde 
se podařilo vybrat 2290 Kč, a také 
je stále k zakoupení v naší mateř-
ské škole. Všem, kdo se finančně 
podíleli, ze srdce děkujeme. 

Na závěr bych touto cestou 
chtěla poděkovat rodičům za  
celoroční spolupráci, vstřícnost, 

pomoc, dobrou náladu a úsměv 
při našich společných aktivitách. 
Děkujeme firmě Zera pod vedením 
pana Ing. Bořivoje Rektoříka za 
sponzorské dary, které obohacují 
vzdělávání dětí. Moc si vaší přízně 
vážíme.

Krásné svátky vánoční, ať Vám 
přinesou chvíle radostné. V novém 
roce 2023 zdraví, lásku a harmo-
nii přeje

Bc. Eliška Macková
vedoucí učitelka MŠ Sluníčko

Než do školky U Jezérka
přijde Ježíšek
Jakmile s dětmi zazpíváme uko-

lébavku broučkům a zamkne-
me les kouzelným zaklínadlem, 
začíná v naší mateřské škole čas 
předvánočních příprav. A že toho 
není zrovna málo, co musíme 
s dětmi stihnout než k nám přijde 
Ježíšek. Připravit vystoupení 
a dílničky, vytvořit vánoční 
dekorace do našeho krámku, 
vyzdobit školku, naučit se 
básně a koledy, přivítat Mi-
kuláše, napéct cukroví, kole-
dovat, čekat na Ježíška, po-
zvat rodiče ke stromečku. No 
zkrátka, máme se s dětmi co 
ohánět. Ještě, že máme tak 
šikovné děti a rodiče i paní 
kuchařku s paní školnicí, 
kteří nám ochotně pomáhají. 

A současně bychom jim chtěli tou-
to cestou moc poděkovat. 

Pokud jste byli na Vánočním 
jarmarku ve spolkovém domě, tak 
jste tam viděli práci nás všech. 
Děti zde předvedly své skvělé  
řečové, pěvecké a taneční schop-

nosti v krásných krojích, mimo-
chodem šitých u nás ve školce, 
ve kterých působily opravdu do-
konale. Náš vánoční krámek byl 
plný povedených výrobků, které 
šly opravdu rychle na odbyt.  Ne-
malou částku, kterou jsme za ně 

utržily, jsme se rozhodly po-
nechat pro děti v naší mateř-
ské škole.  I vánoční dílnič-
ky se chlubily hojnou účastí 
dětí, které si zde zdobily mi-
kulášské a vánoční dekorace 
čím jiným než rozmanitými  
třpytkami. A věřte, že děti 
umí pořádně třpytit! Spolko-
vý dům se třpytí určitě ještě 
dnes. 

A co je nejdůležitější, i Mi-
kuláš s andělem při své  
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Adventní čas
v MŠ SLUNÍČKO

návštěvě u nás ve školce neshle-
dali na našich dětech větší znám-
ky neposlušnosti a obdarovali 
je sladkostmi. A tak čert odešel 
s nepořízenou. Ale nemyslete si, 
některým výtečníkům udělil vý-
strahu. 

Věříme, že Mikuláš v nebi ur-
čitě vyřídí Ježíškovi, že jsou děti 
v naší školce hodné, protože nás 

teď čeká vánoční nadílka a děti 
doufají, že jim Ježíšek přinese do 
školky nové hračky. 

Nakonec si od toho všeho sho-
nu příjemně odpočineme s rodiči 
ve školce u vánočního stromečku. 
Předvedeme jim, co jsme se nau-
čili, něco si vyrobíme, zazpíváme 
koledy a trochu si popovídáme 
u čaje a vánočního cukroví našich 

šikovných maminek.
A teď už se můžeme těšit na 

prožití svátků vánočních ve svých 
domovech v kruhu svých nejbliž-
ších. Proto nezbývá nic jiného, než 
vám také popřát krásné Vánoce, 
a hlavně hodně zdraví v novém 
roce!

Kamila Nemčeková
učitelka MŠ U Jezérk

Rok nám zase utekl jako voda 
v potoce a máme tu opět ad-

ventní čas. Plamínek první svíč-
ky na adventním věnci oznamuje 
začátek adventu, období příprav 
a těšení se na Vánoce. Pro mnohé 
z nás je tento čas nejkrásnějšími 
svátky v roce, na které se asi ze 
všeho nejvíc těší děti. Postupně 
odpočítávají dny, kdy je navštíví 
Ježíšek, a kdy pod stromečkem 
najdou své dárky, které si tak moc 
přály. Hezký dárek, který nejed-
nomu chlapečkovi nebo holčičce 
zpříjemní takové čekání, před-
stavuje adventní kalendář, který 
všem dětem z MŠ Sluníčko přine-
sl Mikuláš. Zvoneček, ohlašující  

příchod vysokého pána s bílými 
vousy a zlatou čepicí, se rozezvonil 
5. 12., kdy nás navštívil i v dopro-
vodu krásného anděla. Postupně 
spolu navštívili všechny 3 třídy, 
kde následovalo čtení z „knihy 
hříchů“ a poté děti zazpívaly a za-
recitovaly básničky. Čerti zůsta-
li před brankou školky, protože 
u nás máme samé hodné a šikov-
né děti. 

V adventním čase si s dětmi ve 
školce povídáme jednoduchou for-
mou o tradicích a zvycích Vánoc 
a jaké jsou symboly vztahující se 
k vánoční době. Snažíme se dě-
tem ukázat v čem vlastně spočívá 
kouzlo Vánoc. Společně zpíváme 

koledy a zdobíme stromeček (tímto 
děkujeme panu Radkovi Koplíko-
vi alias Golbymu za krásné boro-
vice, které věnoval do každé naší 
sluníčkové třídy), a také vyrábíme 
přáníčka nejen pro naše blízké, 
ale naše děti vytvořily i přáníč-
ka do domova Horizont v Kyjově. 
Ani letos tomu není jinak a mys-
líme i na naše kamarády v Africe. 
Letošní kalendář zdobí sluníčko 
Adélky Bařinové, a právě část zis-
ku z prodeje těchto kalendářů je 
věnována do školy v daleké Tan-
zanii. 

Víme, že tradice jsou důleži-
té, a tak se naši předškoláci (tří-
da Ježečků) letos zúčastnili se 
svým programem pod vedením  
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HASIČI

p. učitelek Jaroslavy Kudrové 
Bruce a Moniky Rozumové spo-
lečného rozsvěcení vánočního 
stromečku u radnice v naší obci 
Ratíškovice.  A také nevynechali 
ani tradiční jarmark na Spolko-
vém domě, kde se svým pásmem 
vystupovali a přinesli tak radost 
nejenom svým nejbližším.

Tento krásný adventní čas si 
ve školce zpříjemníme společ-
ným vánočním tvořením s rodiči 
a dětmi, na který se moc těšíme. 
A určitě na nás nezapomene ani 
Ježíšek, který našim sluníčko-
vým dětem nadělí dárečky, které 
se stanou nedílnou součástí jejich  
každodenních her ve školce. 

Za celý kolektiv mateřské ško-
ly Sluníčko Vám všem přejeme ze 
srdce krásné Vánoce plné poho-
dy, lásky, smíchu a klidu v kruhu 
svých nejbližších. A v novém roce 
ať Vás provází jenom štěstí, zdraví 
a láska. 

Ing. Petra Pešová
učitelka MŠ Sluníčko

Rescue Camp 

Od středy 26. října do neděle 
30. října jsme se s Michalem 

Vlasákem zúčastnili Rescue Cam-
pu v Petrově. Základním cílem 
tohoto kempu je vzdělávání dětí 
a mládeže v záchraně lidského ži-
vota. Nejprve jsme se seznamovali 
s teorií a poté si vše mohli vyzkou-
šet i na vlastní kůži. První den se 
probírala požární prevence a také 
jsme se naučili něco k pořadové-
mu výcviku, například řízení jed-
notky pomocí povelů, pochod ve 
formaci apod. 

Druhý den ráno se konal prak-
tický lezecký výcvik, kde jsme si 
vyzkoušeli základní lezecké uzly, 
kdo byl odvážný, mohl se poté 
i slaňovat. Odpoledne se probí-
rala teorie o ochraně obyvatel-
stva a radiokomunikace, kterou 
jsme si mohli vyzkoušet i v praxi. 
Po večeři pro nás bylo připrave-
né překvapení v podobě hledání 
osoby za snížené viditelnosti, což 
znamenalo najít zraněnou osobu 
v zakouřené místnosti. 

Třetí den se celá naše skupi-
na připravovala venku v terénu. 
Dopoledne jsme spolupracovali 
s jednotkou sboru dobrovolných 
hasičů Strážnice, která je jedna ze 
dvou jednotek v Jihomoravském 

kraji se specializací na dopravní 
nehody. Aktivně jsme se zapoji-
li do vyprošťování zraněné osoby 
po dopravní nehodě a následně 
jsme auto rozstříhali pomocí hyd-
raulického nářadí. Odpoledne ná-
sledovala teorie hasicích postupů 
a prostředků. Vyzkoušeli jsme si 
hasicí přístroje a vstup do hořící 
místnosti. 

Čtvrtého dne ráno se vyučo-
valy krizové zásahy, speciální 
zásahy a také značení a pře-
prava NL (nebezpečných látek), 
po obědě se probíraly postupy 
dekontaminace na místě úni-
ku NL. Odpoledne pak přijeli 
kluci ze SAR týmu, Czech SAR 
Team je ostatní složkou IZS, jejíž  
hlavní činností je pátrání po po-
hřešovaných nebo ztracených 
osobách na celém území České re-
publiky, kteří nás zaškolili v prv-
ní pomoci, ukázali nám základy 
rojnice a přepravu osob z těžko 
dostupných míst. Večer přišlo 
na řadu očekávané hledání osob 
v rojnici, které probíhalo v lesích 
za Baťovým kanálem v Petrově. 
Rozdělili jsme se do tří skupin 
a šli jsme hledat ztracené osoby 
pod vedením kluků ze SAR týmu.

 Poslední den jsme zakončili 

výstupním testem a slavnostním 
nástupem. Zdárné absolvování 
tohoto testu pro nás znamenalo 
úspěšné zakončení Rescue Cam-
pu, což nám v budoucnosti po-
může při vstupu do výjezdové jed-
notky SDH Ratíškovice. Společně 
s Michalem chceme poděkovat 
SDH Ratíškovice a OSH Hodo-
nín za tuhle příležitost a cennou  
zkušenost.

Jakub Klíma
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Dušičkový závod SKAUTI

32. ročník proběhl řádně v sobotu 
5. listopadu 2022 u Junácké klu-
bovny v Ratíškovicích. Závodu se 
zúčastnilo téměř 30 tříčlenných 
hlídek ve všech kategoriích (svět-
lušky, vlčata, skauti, skautky). 
Své znalosti a dovednosti si sou-
těžící porovnali na cca 3 km trati 

závodu v lese za klubovnou na 18 
stanovištích.

Závodu se zúčastnili soutěží-
cí nejen z domácích oddílů Tu-
láci, Squaw a Trojka ale i skauti 
a skautky z Hodonína (odd. To-
pas), Lužic (Luňáci), Mutěnic (odd. 
Jižní Kříž) a z Čejkovic (odd. TSK). 

Nejlépe si vedl odd. Topas z Hodo-
nína (1. místa ve 3 kategoriích) 

a odd. Squaw (1. místo v kat. 
světlušky). Poděkování patří všem 
soutěžícím, a především početné-
mu týmu rozhodčích, bez kterých 
by závod nebylo možné realizovat. 

Palis

Velká podzimní výprava
v oddílu Tuláci

Den I.
Dnes jsme vyrazili do Moravské-

ho krasu. Sešli jsme se na zastáv-
ce v Ratíškovicích a vyrazili jsme 
autobusem do Kyjova. V Kyjově si 
Pája na autobusáku odložil a za-
pomněl flašku a poté jsme vyrazili 
na dlouhou cestu do Brna. Ces-
tou jsme si zahráli slovní fotbal, 
při kterém Ivičič porazil Boba ve 
finále. Pak jsme dorazili do Brna 

a vydali jsme se na trolejbusovou 
zastávku, ale trochu jsme se ztra-
tili a potom jsme pospíchali na 
autobus, který byl jiným směrem, 
než jsme mysleli a tak nám rychlá 
brněnská doprava ujela. Pak jsme 
si počkali na narvaný autobus 
a s brečícím miminem jsme se vy-
dali na další cestu. Poté jsme do-
razili do Jedovnic a potom jsme se 
ubytovali v krásné klubovně, kde 
nás uvítal Ševa. Povečeřeli jsme 
a teď hrajeme deskovky u stolu. 
Po těžkém dni se těšíme na zítřek.

Den II.
Dnes jsme se probudili do stu-

deného rána v Jedovnicích. Ráno 
jsme si dali krátkou rozcvičku 
a šli jsme se nasnídat. Po snída-
ni jsme se všichni sbalili a vydali 
jsme na hlavní cestu naší výpravy. 
Po cestě se stavil Bob v obchodě, 
kde koupil svačinu a oběd. Poté 
jsme šli po žluté stezce, ze které 
jsme přešli na červenou. A přišli 
jsme do Vilémovic. Z těch jsme 
šli po zelené stezce až k Macoše. 
Chvíli jsme postáli na vyhlídce 
a poté jsme sešli dolů k lanovce, 
od které jsme šli k Punkevním 
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KNIHOVNA Rodák z Ratíškovic 
čte ze svých knih

jeskyním. Kde jsme měli prohlíd-
ku, kde jsme si prohlédli jeskyně 
a pluli jsme i na lodičkách. 

Když nám skončila prohlíd-
ka tak jsme se vydali do nedale-
kého Moravského domu přírody 
se spoustou expozic. Pak jsme 
šli dlouhou a namáhavou cestou 
zpět. Po cestě bylo opravdu hodně 
jeskyní a za celý den jsme jich na-
počítali 159. Některé byly prostor-
né, jiné menší se spoustou prů-
chodu. Poté jsme začali vyšlapávat 

prudký kopec, který se zdál neko-
nečný. Když jsme vyšli na kopec, 
tak se nám otevřela scenérie jako 
tapeta na Windows XP. Tak jsme 
si chvilku poseděli na fotbalovém 
hřišti a vydali jsme se na cestu. 
Všechny bolely tak moc nohy, že 
jsme málem nedošli do klubovny. 
Když jsme přišli do klubovny, tak 
jsme si dali večeři a potom jsme 
šli hrát hru. Až jsme dohráli, tak 
jsme šli na hygienu a potom spát. 
Už se těšíme na nový den.

Den III.
Dnes ráno jsme vstali a nasní-

dali jsme se. Potom jsme vyrazili 
na nedalekou zastávku, kde jsme 
si chvilku počkali na autobus. Au-
tobusem jsme přijeli do Brna, kde 
jsme nastoupili na vlak do Kyjova. 
V Kyjově jsme si chvilku postáli 
na autobusáku a také jsme po-
tkali Kyjovského kovboje. Nastou-
pili jsme na autobus a právě jedem 
domů.

Zapsal: Ondra Bíza 
a Vojta Sasinek

Autorské čtení Jana Švrčka, 
dlouholetého skautského ve-

doucího z Ratíškovic, kterého 
všichni známe jako Jeana. Napsal 

dvě knihy pro děti – Strážci So-
vího vrchu a Ostrov Kormoránů. 
Z obou knih předčítal žákům páté 
a šesté třídy a bylo vidět, že příběhy  

o partě dětí, o kamarádství a o od-
vaze děti zaujaly, na všechny kont-
rolní otázky znaly odpověď.

„Kolmo na Rujánu
z Ratíškovic za 10 dní“
Beseda s promítáním filmečku „Kolmo na Rujánu 

z Ratíškovic za 10 dní“. Na cestovatelský zážitek 
na kolách vzpomínala před plným sálem pětice ratíš-
kovických mužů Joka, Jirci, Bob, Žoch a Šakal.
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V pátek 4. listopadu proběhla v naší knihovně be-
seda se spisovatelem Milanem Krčmářem, auto-

rem knihy Případ Toman. O besedu byl velký zájem 
soudě podle zúčastněných i podle bohaté diskuse 
po přednášce. Není se divit, vždyť autor vycházel 
ze skutečné události – bestiální vraždy, která měla 
zastřít pojišťovací podvod a byla spáchána v roce 
1911 mezi Ratíškovicemi a Rohatcem na místě dnes  
známém jako „U zabitého“.

Případ Toman

Mikuláš v knihovně
Každý čtvrtek dopoledne se schází maminky 

s předškolními dětmi v Knihovničce. Lektorkou 
je v současné době Marie Tomančák, která vystří-
dala v polovině roku Alžbětu Stokláskovou. Oběma 
dobrovolnicím (i těm dřívějším) patří velké poděko-
vání. Letos poprvé navštívil děti svatý Mikuláš s an-
dělem, zřejmě byly všechny děti hodné, protože bez 
výjimky obdržely mikulášskou nadílku.

Naše knihovna začala
půjčovat e-knihy
Je to tak, od 1. prosince 2022 

si každý zaregistrovaný čtenář 
může v naší knihovně půjčit nejen 
tradiční tištěné knihy, ale také  
e-knihy, které si pak bude číst na 
svém chytrém telefonu, tabletu 
či čtečce. Nabízíme přes 11 000  
e-knih, každou si může půjčit neo-
mezený počet čtenářů, takže ji má 
čtenář ihned k dispozici a nemu-
sí čekat až se požadovaná kniha 
vrátí. Další výhodou je, že čtenář 

nemusí vůbec navštívit knihov-
nu, e-knihu si objedná odkudko-
liv a v kteroukoliv hodinu z on-li-
ne katalogu, který je umístěn na 
webových stránkách knihovny.

Pojďme si říct, jak postupo-
vat krok za krokem:
• Čtenář musí být zaregistrova-
ný v naší knihovně, tzn. že musí 
mít zaplacený čtenářský popla-
tek (dospělí 50 Kč/rok a děti, stu-
denti a senioři 30 Kč/rok) a musí  

poskytnout svůj email.
• Dále si musí stáhnout zdarma 
aplikaci Palmknihy a zaregistro-
vat se zde stejným e-mailem, pod 
kterým je registrován v knihovně.
• E- knihy lze číst na chytrých te-
lefonech a tabletech s OS Android 
nebo iOS, e-výpůjčky nejsou kom-
patibilní s čtečkami Kindle ani 
Pocket Book, můžete je ale číst na 
čtečkách ONYX BOOX.
• Pak čtenář navštíví webové 

INFORMACE / KATALOG / FOTOGALERIE
www.ratiskovice.knihovna.cz
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stránky knihovny, přihlásí se do 
on-line katalogu a u vybraného 
titulu zvolí tlačítko „Půjčit e-kni-
hu“.
• Po vypůjčení nalezne e-knihu 
v aplikaci Palmknihy v sekci „Moje 
e-knihy“.
• Kliknutím na obálku se e-kniha 
stáhne do zařízení (následně není 
vyžadováno připojení k internetu).
• Výpůjční lhůta je fixních 31 dní 
a v daném okamžiku může mít 
uživatel vypůjčené maximálně tři 
e-knihy.

• Za 31 dní se e-výpůjčka sama 
vrátí.

Věřím, že této nové služby začne 
využívat spousta čtenářů nejen 
mladší generace, ale i těch dříve 
narozených, protože bezesporu 
další výhodou (mimo těch zmíně-
ných nahoře) je možnost zvětšení 
písma nebo podsvícení displeje na 
čtecích zařízeních. A velkým bo-
nusem pro všechny je i to, že se 
během chvíle dostanou k titulům, 
na které jsou kvůli velkému zá-
jmu dlouhé čekací fronty, ale i ta 

skutečnost, že můžeme nabídnout 
svým čtenářům některé tituly dří-
ve než většina knihkupectví, pro-
tože budou knihovně denně dodá-
vány nově vydané e-knihy.  

Ing. Marie Škorpíková, 
knihovnice

Výjimečný zážitek
na ukončení semestru VU3V

6. prosince ukončili studenti ra-
tíškovického konzultačního stře-
diska Virtuální Univerzity třetího 
věku v pořadí už DESÁTÝ studijní 
semestr. Pod tutorským dohledem 
naší paní knihovnice Marušky 
Škorpíkové se pokaždé zabývali 
historií. Poslední dva semestry se 
ve dvanácti přednáškách věnovali 
dějinám oděvní kultury, při kte-
rých s Ing. Petrem Tylínkem puto-
vali módní historií od pravěku až 
na přelom 19. a 20. století. 

7. prosince pak přišla taková 
„třešnička na dortu“. Po domluvě 
Jaroslavy Kundratové s manžel-
kou kastelána a správkyní depo-
zitáře Mirkou Bočkovou navštívila 
třída zámek v Miloticích. Nejed-
nalo se však o klasickou prohlíd-
ku interiéru, nýbrž o návštěvu 
místních šicích dílen.  V nich se 
podle dobových předloh, obrazů 
či módních katalogů šijí repliky  
historických oděvů, které se pak 

v kostymérně nabízí návštěvní-
kům k zapůjčení při prohlídce 
zámku či na procházku v parku. 
Oděvy jsou věrnými replikami 
šatů z období baroka, rokoka a ro-
mantismu – tedy z období, kterým 
byly mimo jiné věnovány přednáš-
ky. 

Studenti se tak dostali do míst, 
která nemá běžný návštěvník 
možnost si prohlédnout. Dámské 
krejčové je seznámily se získává-
ním látek na zhotovení kostýmů 
(nejsou totiž na našem běžném 
trhu k zakoupení), s postupem při 
jejich šití, s aplikací různých do-
plňků a prohlédli si zámecký šat-
ník.

Po zahřátí se čajem a punčem 
podle originálního receptu zá-
meckého kuchaře pak čtyři ženy 
a dva muži měli možnost si kos-
týmy vyzkoušet. Přestože jsou  
nepraktické pro dnešní běžné 
nošení, po jejich obléknutí se cítí  

člověk tak nějak „jinak“. Samo vás 
to donutí jít jiným krokem, jinak 
se otáčet, jinak držet tělo. Neoblé-
káte si totiž šaty, ale pocit. Sama 
za sebe musím říct, že to byl moc 
hezký zážitek a doufám, že se 
mnou souhlasí i ostatní. Bylo to 
poznat i podle cvakání fotoapa-
rátů a mobilů jako na módní pře-
hlídce.

Chtěla bych jménem celé naší 
třídy poděkovat Marušce Škor-
píkové za vedení studia v průbě-
hu celého semestru a Jaroslavě 
Kundratové za nezapomenutelný 
zážitek při návštěvě milotického 
zámku. Mimochodem – mimo jiné 
jsme se dozvěděli, že úplně první 
historický kostým ušila a na zá-
mek darovala ratíškovická krejčo-
vá Marie Kotásková, která si tím 
splnila svůj životní sen.

Irena Bařinová,
kronikářka
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20. výročí Charitní pečovatelské služby
v Ratíškovicích 
Každý ví, že za kostelem a farní 

zahradou stojí dům ve tvaru 
podkovy, které většina lidí říká 
„dépéeska“ (Domov pokojného stá-
ří, Dům s pečovatelskou službou, 
každý tomu říká jinak). 

Tento dům patří obci Ratíškovi-
ce a žijí zde v nájemním bydlení 
senioři, kteří mají možnost vy-
užít pomoci Charitní pečovatel-
ské služby, která zde má jedno ze 
svých pěti středisek. Mohou, ale 
nemusí, stejně jako ostatní oso-
by v obci. Vždy záleží na situaci 
a potřebách případného zájemce 
o službu.

Charitní pečovatelská služba 
Hodonínsko pomáhá nejen senio-
rům, ale i dalším osobám v nepří-
znivé sociální situaci (jejichž věk, 
zdravotní stav či jiné nepříznivé 
okolnosti jim nedovolují postarat 
se o sebe v dostatečné míře a po-
třebují pomoc jiné osoby v péči 
o sebe, svou domácnost či v kon-
taktu se společenským prostře-
dím). Tato služba působí terénní 
formou, pečovatelky tedy dochází 
do domácího prostředí uživatelů 
služby, kde jim poskytují potřeb-
nou pomoc.

Tato pomoc je poskytována na 
základě sociálního šetření, které 
probíhá po předchozí telefonické 
domluvě zpravidla v domácnosti 
zájemce o službu a ideálně v pří-
tomnosti rodinného příslušníka, 
který zájemci o službu pomáhá 
při jednání se sociální pracovni-
cí. Služba většinou doplňuje péči 
rodiny či jiných blízkých osob, 
například když je pečující ro-
dinný příslušník v zaměstnání, 
nebo osoba pečující rodinu 
nemá a potřebuje jednodu-
še pomoc, aby mohla žít ve 
svém domácím prostředí co 
nejdéle způsobem, jakým 
byla zvyklá. Prostřednic-
tvím sociálních pracovnic 
je poskytováno základní 
sociální poradenství, zpro-
středkovány návazné služ-
by či zajištěny kompenzač-
ní pomůcky. 

Před 20 lety začínala 
pečovatelská služba pod 
Oblastní charitou Hodonín 

v Ratíškovicích působit v počtu  
3 zaměstnankyň, postupem času 
došlo ke spojení s další charitní 
pečovatelskou službou a k její-
mu rozšiřování do dalších obcí. 
V současné době působí Charitní 
pečovatelská služba Hodonínsko 
ve 12 obcích (Mutěnice, Dubňa-
ny, Ratíškovice, Hodonín, Dolní 
Bojanovice, Lužice, Mikulčice, Jo-
sefov, Prušánky, Čejkovice, Starý 
Poddvorov a Nový Poddvorov), kde 
v počtu 19 zaměstnanců (vedoucí 
služby, sociální pracovnice a pe-
čovatelky) pomáháme momentál-
ně 130 osobám.

V září tohoto roku jsme si při-
pomněli 20. výročí – obec Ra-
tíškovice dostavěla a otevřela 
DPS s 20 byty. Zároveň Oblastní 
charita Hodonín rozjela v Ratíš-
kovicích terénní pečovatelskou 
službu. Proto jsme se v sobotu  
24. 9. sešli, abychom si toto výročí  

připomněli. Začali jsme v koste-
le mší svatou, které se zúčastnili 
pracovníci Charity, hosté, veřej-
nost i někteří obyvatelé DPS.

Po mši svaté jsme se přesunu-
li k farnímu centru za DPS, kde 
nám otec děkan Josef Zouhar po-
žehnal služební automobily slou-
žící k dopravě za uživateli našich 
služeb a poté na nádvoří DPS, 
kde jsme přivítali další hosty, a to 
Mužský pěvecký sbor z Ratíškovic 
a kapelu Veselá Muzika z Ratíško-
vic, jejichž členové nám zpříjemni-
li slunečné sobotní odpoledne plné 
přátelských setkání a vzpomínání 
u výstavy fotografií zachycujících 
uplynulých 20 let od stavby DPS 
do dnešních dnů. Chlapi, děkuje-
me za příjemný kulturní zážitek!

Velké poděkování patří také pří-
tomným hostům – Aničce Hubáč-
kové a Jožkovi Uhlíkovi za podpo-
ru při práci se sociálně potřebnými 

občany. Dále také Jankovi 
Vacenovskému, který přišel 
s myšlenkou vzniku DPS 
a profesionální charitní po-
moci v obci. Nesmíme opo-
menou ani bývalé i součas-
né pracovníky Charity pod 
ředitelskou taktovkou pana 
Václava Salajky, uživatelům 
naší služby, jejich rodinným 
příslušníkům i veřejnosti za 
účast a obci Ratíškovice za 
podporu a zázemí, potřeb-
né pro práci, jejíž náplní je 
služba osobám v nouzi. 
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Srdečně děkujeme i místním 
vinařům za poskytnuté vzorky 
vín pro doladění atmosféry při 
hudbě a zpěvu – Jaromíru Ko-
táskovi, Petrovi Vacenovskému 
(Víno Vaca) a Zdeňkovi Mackovi  

(Vinařství Patricie Macková)!
Přejeme si nadále pokračovat 

v pomoci lidem, jejichž nejčas-
tějším přáním a cílem je „zůstat 
doma“ a zvládat vše potřebné 
i v případě nemoci, pokročilého 

věku nebo zdravotního hendike-
pu.

„Děkujeme, že nám pomáháte 
pomáhat!“

EF a JF

Geofyzikální průzkum
ve Vaší obci
Ve vaší obci a jejím okolí bude 

v lednu a únoru 2023 probí-
hat 3D seismické měření, které 
bude prováděno polskou firmou 
Geofizyka Toruň pro společnost 
MND a.s. Toto unikátní geofyzi-
kální měření proběhne na území 
více jak 300 km2 mezi obcemi 
Hovorany - Kyjov – Bzenec a Ho-
donín.

V současné složité době, kdy 
chybí našim domácnostem i prů-
myslových podniků dostatek ener-
gie, se MND a.s. rozhodla provést 
toto náročné měření, které pomů-
že poznat geologickou stavbu se-
verní části Vídeňské pánve. Toto 
území je dlouhodobě v zájmu při 
vyhledávání přírodních uhlovo-
díků, ale jednotlivé průzkumné 
projekty nebyly nikdy založeny na 
detailním obraze geologické stav-
by, kterou poskytuje právě jen při-
pravované měření.

Již po první světové válce byly 
v okolí Ratíškovic prove-
deny první vrty, kterými 
bylo nalezeno malé množ-
ství ropy.  U Vacenovic 
bylo několik desítek let tě-
ženo ložisko zemního ply-
nu, kterým byly před 2. sv. 
válkou osvětlovány někte-
ré vlakové soupravy a také 
poháněny automobily. Mezi 
Vracovem a Vlkošem je už 
více než 30 let těženo menší 
ložisko ropy a také v katas-
tru Mutěnic bylo nalezeno 
několik malých ložisek ropy 
i zemního plynu. 

Zdá se, že by toto území 
mohlo ještě skrývat nová 
ložiska vyhrazených ne-
rostů, která jsou ve vlast-
nictví státu a jejichž těžba 
by mohla pomoc při řešení 
stávající energetické krize. 
Geologický záměr je plně 
v souladu se Státní suro-
vinovou politikou a Státní 

energetickou koncepcí a zvyšuje 
možnou energetickou nezávislost 
České republiky na dovozu těchto 
komodit ze zahraničí.

Měření bude realizováno me-
todou reflexní 3D seismiky  
s použitím technologie vibro-
seis. Při této technologii není 
měření spojeno se zásahem do 
pozemků. Spočívá v umístění re-
gistračních bezdrátových geofonů 
na povrchu pozemků. Jejich vy-
tyčení i uložení bude provedeno 
manuálně. Linie budou vzdáleny 
120 m.  

Zdrojem vibrací budou 2 vibrá-
tory Hemi 50 v liniích s rozestu-
pem 240 m. Vibrátor je čtyřkolové 
20t zařízení, které ve vzdálenos-
tech po 40 m vybudí seizmické 
vlny, jako frekvenčně proměnné 
kmitání (sweep) vibrační desky 
pomocí elektronicko-hydraulické-
ho zařízení. 

Měření začne v lednu roku 

2023 mezi Šardicemi a Strážovi-
cemi a bude se posouvat k Bzenci 
a Hodonínu. Jednotlivé zdrojové 
i registrační body označeny krát-
kými bambusovými kolíky (jen 
pochůzkou po pozemcích bez vjez-
du vozidel mimo cesty). Celé měře-
ní by mělo být ukončeno v polovi-
ně března 2023.

Tato činnost se dotkne i oby-
vatel Vaší obce v průběhu úno-
ra. Jednak budou na přístup-
ných pozemcích rozmístěny 
malá měřící zařízení – pasivní 
bezdrátové geofony.  Budeme 
prosit některé obyvatele, aby do-
volili taková zařízení umístit i na 
oplocené pozemky v okolí jejich 
domů, v zahradách a v průmys-
lových zónách. Budou rozneseny 
pochůzkou geodetů a budou po 
2-3 týdnech zase sesbírány. Tito 
pracovníci z Polska budou vybave-
ni označenými reflexními vestami 
a na vytyčování budou dohlížet 

i česky hovořící pracov-
níci. Prosíme o trpělivost 
a umožnění vytyčení a po-
ložení měřících zařízení. 
A také prosíme, nedotýkejte 
se těchto zařízení ani je ne-
vytahujte ze země a nepře-
mísťujte je! Mají uvnitř bez-
drátové lokalizační zařízení 
a jejich poloha je zaměřena 
s velkou přesností.

Potom ve vaší obci pře-
jedou po silnicích, cestách 
a dohodnutých pozemcích 
dvě měřící vozidla. Při 
měření budou dodržovány 
platné normy ČSN 730040, 
a to jak pro stavby, tak i in-
ženýrské sítě. Během Mě-
ření bude u vybraných ob-
jektů prováděno sledování 
PPV (Peak Particle Velocity) 
měření rychlosti hornino-
vých částic v okolí objektů 
pro posuzování mezí mož-
ného vlivu na tyto stavby 
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a konstrukce. Jak frekvenční, tak 
rychlostní parametry budou vole-
ny tak, aby odpovídaly příslušným 
normám s vysokou mezí bezpeč-
nosti. Vlastní měření na jenom 
místě trvá méně než 1 minutu, 
potom se vozidla posunou zase 
na další pozici. Před a za měřící-
mi vozy pojedou doprovodná vozi-
dla zajišťující bezpečnost dopravy 

a bude-li potřeba i čistící vůz.
Budete-li jakkoliv negativně do-

tčeni při činnostech tohoto prů-
zkumu, neodkladně nás kontak-
tujte na mob. čísle: 604 413 665 
nebo e-mailu: taxes.oil@seznam.
cz. Děkujeme za trpělivost 
a součinnost při tomto unikát-
ním měření, které nejen poodhalí, 
jak je země pod našima nohama 

utvářena a poskládána, ale také 
může přinést informace o případ-
ném výskytu ložisek ropy a hoř-
lavého zemního plynu na území 
Moravy.

Ing. Stanislav Benada, Ph.D. 
Muzeum naftového

dobývání a geologie v Hodoníně

Plesová sezóna 2023
14. 1. SO   Společenský ples obce 
21. 1. SO  Krojový ples
22. 1. NE  Dětský krojový ples
28. 1. SO  Junáci
4. 2.  SO  FK Baník – fotbalový ples 
19. 2. NE  KDU-ČSL, Fašaňk
25. 2. SO  Hasičský ples
26. 2. NE  Ples seniorů
3. 3.  PÁ  Školní ples 
4. 3.  SO  Školní ples 
5. 3.  NE  Junácká akademie

 

Vánoční svátky očima paměťáře
Na vánoční svátky se už těší kamarádky z ulice:

paní Anděla, paní Bedřiška, paní Cecílie a paní Dagmar.
Jako vánoční stromeček si pořídily: borovici, jedličku, smrček a umělý stromeček.

Barvy, ve kterých budou mít výzdobu: zlatá, stříbrná, modrá a červená.
Cukroví, kterého pečou nejvíce: makronky, laskonky, zázvorky, perníčky.

Paní Anděla už roky ladí svou vánoční výzdobu do zlatých barev, ale její sousedka naproti
přes cestu volí každý rok barvy modré. Paní Bedřiška už několik desítek let má i doplňky 

na štědrovečerním stole v červených barvách. V sousedním domě napravo od paní Bedřišky
se každý rok zdobí smrček. Paní Cecílie zdobí každý rok borovičku, v sousedním 
domě nalevo od paní Cecílie každý rok pečou laskonky. V domácnosti, kde zdobí 

jedličku, už voněly koncem listopadu zázvorky. Umělý stromeček si ozdobila
paní Dagmar, protože jí připadá praktický. V domácnosti přes cestu od paní Dagmar
voněly právě z trouby vytažené makronky. Jaké vánoční cukroví peče paní Cecílie?

                                                                                                      Mgr. Zdeněk Gloz
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Pozdrav obyvatelům Ratíškovic
Milí přátelé, vážení občané, 

jako senátorka za volební 
obvod č. 79 bych vám chtěla po-
děkovat za vaši podporu a hlasy 
při volbách do horní komory Par-
lamentu České republiky. Do Se-
nátu jdu s odhodláním hájit zájmy 
našeho Slovácka, každé jednotlivé 
obce, města, ale především Vás, 
občanů. Vaše starosti i obavy mě 
zajímají a ráda pomůžu tam, kde 
to bude možné. 

V Senátu jsem členkou Senátor-
ského klubu KDU-ČSL a nezávis-
lí, pracuji ve Výboru pro územní 
rozvoj, veřejnou správu a životní 
prostředí, v Mandátovém a imu-
nitním výboru, dále ve Stálé ko-
misi Senátu pro rozvoj venkova,  
Stálé komisi Senátu VODA-SU-
CHO. Těším se na setkání s Vámi. Kdykoliv mi můžete napsat na email rajchmanovae@senat.cz. Ráda 
se s Vámi setkám i v mé senátorské kanceláři v Hodoníně v ulici Sadová 1688/1. Sledujte moji práci na  
www.evarajchmanova.cz nebo na mé facebookové stránce Eva Rajchmanová, senátorka za Hodonínsko 
a Kyjovsko.

Přejeme Vám klidný advent. Kéž vám svíčky na adventním věnci svítí 
na cestu, ať už odjíždíte z Ratíškovic, nebo se vracíte domů. 

   Jiří Kovařík, Krasospolek

Přejeme všem krásné
a klidné prožití adventního 
období i vánočních svátků, 
naplněné radostí a láskou. 

Charitní
pečovatelská

služba
Hodonínsko
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INZERCE
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